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Lumevalgeid jõule! 
Rõõmsalt uude aastasse!

„Hästi valitsetud riigis hä-
benetakse rikkust. Halvasti 
valitsetud riigis häbenetakse 
vaesust.“ Konfutsius.

Jeesus Naatsaretlase elu 
ja tegevuse järgselt olid krist-
lased tagakiusatud ja mar-
ginaalne usuliikumine, mis 
eristus selgelt tolleaegsest ju-

malatekäsitlusest, kus igaüks 
sai valida vastavalt olukorrale 
ja vajadustele sobiva jumalu-
se panteonist. Seda erakord-
sem on kristluse tee: riiklikult 
tagakiusatud usust riigireli-
gioonini IV sajandi Roomas. 
Öeldakse, et kristluse levik 
massidesse juurdub märtri-
surmades. Selline ustavus 
Loojale on oluline meilegi.

Eesti keeles on hea tähe-
le panna, et usk, usaldus ja 
ustavus juurduvad kõik sa-
mas sõnas. Meie ajaliku elu 
ustavus ja usaldus leiavad 
oma täiuse usus Jumalas-
se. Kes meid usaldab, kelle 
meelevalda ennast usalda-
me, millistele kohustustele 
või antud lubadustele oleme 
ustavad? Millele rajame meie 
viimselt oma lootuse, kui ajad 
ei ole enam nii edukad ning 

keegi ei taha enam jõuda üle-
peakaela jõukama Euroopa 
tippu?

Eestlane ütleb: “sõpra 
tuntakse hädas“. Minu ko-
gemuses on kõik rõõmsalt 
nõus tunnistama, et iga tea-
duslik saavutus või suur loo-
minguline tipp on saavutatud 
läbi suurte kannatuste. Kõik 
mõistavad, et just raskuste 
kaudu me kasvame ja saame 
targemaks. Aga niipalju kui 
ollakse valmis seda tunnista-
ma teiste kohta, ei taheta ise 
selliseid raskusi kanda. Nüüd 
aga peame seda küla ja ki-
helkonnana, riigi ja rahvana 
siiski tegema. Milliseid sõpru 
me siis tunneme hädas?

Julgen öelda, et sõbrad 
meie ümber on üsna meie 
endi nägu. Kui oleme ehita-
nud enda lootuse, rajanud 

usu, andnud usalduse ja 
pühendanud ustavuse vaid 
ainelisele edule, siis on tõe-
näoline, et sõbrad meie üm-
ber on teinud sedasama. Kui 
edukus kaob, siis pole ka 
põhjust pettuda, kui panteo-
nist valitakse uus, parem ja 
rikkam.

Apostel Paulus ütleb 
meile jõuluaega: „/.../elagem 
praegusel ajal mõõdukalt 
ja õiglaselt ja jumalakartli-
kult./.../“

Küllap on nendes sõna-
des sama tarkus, toimimiseks 
kitsikuses täna, nagu oli seda 
ka kristluse algusaegadel.

Julgust elada vaesemalt, 
sest meie rikkus on Jumalas.

Hermann Kalmus

Pilistvere hingekarjane

Ustavuse aeg

Käes on jälle aeg, kus tu-
leb vaadata tagasi mööduvale 
aastale – saame öelda, et meil 
on olnud hea aasta. Meie linn 
on olnud edukas. Paljud meie 
ühised ettevõtmised on õnnes-
tunud. Nendest saate lugeda 
käesolevast lehest.

Käes on jõulukuu.
Jõulud algavad pööripäe-

vaga ning lõpevad mõni päev 
peale uut ajastaega. Ajastaeg 
on maakeelne mõiste, mis tä-
hendab aastaringi.

Jõulud on, mil üks ajastaeg, 
üks elu on lõppemas, algamas 
on uus.

Päike on pesas ja päevad 
püsivad ühepikkused. Kuigi 

valgust on siis kõige vähem, on 
õhus õnne tõotavat kergust ja 
elevust.

Soovin Teile kaunist jõulu-
rahu, üksmeelt, kokkuhoidmist, 
armastust ja sallivust.

Tänan Teid koostöö eest 
Võhma heaks, alustame uuel 
aastal uute tegemistega.

2009. aasta tõotab tulla pin-
gerikas ja töine, püüame anda 
parima, et tõsta oma linna mai-
net.

Aastavahetuseks lõbusat 
lõppu ja toredat algust, terveks 
aastaks soojust ja valgust.

Leida Kuld

Võhma Linnavolikogu 

esimees

Hea Võhma rahvas

Võhma küünlad kaunistavad Riigikogu
Kolmapäeval, 10. det-

sembril avati Viljandimaa kuu 
Riigikogus raames Toompea 
lossis Võhma osaühingu 
Eesti Valgus 1 meetri kõrgus-
te küünalde näitus, millele 
maalitud motiivid kujutavad 
igaüks üht Eestimaa linna.

Enne näituse avamist 
kohtusid linna esindajad Rii-
gikogu Järva- ja Viljandimaa 
saadikuterühmaga, kellega 
kujunes huvitav arutelu päe-
vakajalistel ja regionaalsetel 
teemadel.

Küünlanäituse avasid 
tervitusega Riigikogu ase-
esimees Jüri Ratas, Viljandi 
maavanem Kalle Küttis ja 
Võhma linnapea Avo Põder. 
Avamisel kõlasid Maarika 
Reimandi laululaste Sanna 
Härmi ja Maria Gertsjaki ning 
Võhma linna meesansambli 
laulud.

5. jaanuarini avatuks jää-

vat näitust esitles OÜ Eesti 
Valgus juhataja ja omanik 
Peter Paul Wüthrich. Muu-
sikalise meeleolu lõid Maa-
rika Reimand süntesaatoril 
ja Mait Reimann viiulil ning 
plokkflöödil.
* Viljandimaa kuu Riigikogus 

Hea traditsiooni kohaselt 
tuli Pilistvere kihelkonna-
rahvas taas kokku novembri 
lõpus, millal on alati peetud 
kihelkonna päeva. Sedakor-
da juba 21. korda. Eesti rah-
vakalendris on 30. november 
andresepäev ehk Pilistvere 
kiriku nimipühaku Andrease 
päev. Pilistvere kogudus on 
elanud sel aastal meenutuste 
ja juubelite vaimus. 20 aastat 
on möödunud pöördelistest 
sündmustest, mille keskmes 
oli ka Pilistvere ning pidulikult 
tähistasime juuli alguses ko-
guduse endise õpetaja Vello 
Salumi 75. juubelit.

„Hea traditsioon on see, 
mille algatamise põhjust ja 
kokkutulemise vajalikkust 

ei oskagi kohe öeldagi. Tul-
lakse kokku, sest alati on nii 
tehtud.“ Nõnda tervitas kihel-
konnapäevale kokkutulnuid 
Viljandi maavanem Kalle 
Küttis. Allakirjutanuna tõstsin 
esile isetegemise tähtsust ja 
jõudu, mis selles peitub.

Rõõm on vaadata, kuidas 
rahvamajja kokkutulnud laud-
konnad kõik üksteise järel 
tõusid ja oma eeskava esita-
sid. Rõõm on näha ka noore-
mat põlvkonda kaasa löömas 
või pealt vaatamas.

Kihelkonna päev algas 
ümarlauaga Pilistvere pasto-
raadis, kus omapärase kat-
setusena pidas üle interneti 
Skype´i vahendusel loengu 
otsedemokraatiast Marek 

Strandberg. Et maapiirkon-
nad peavad veel mõnda 
aega ootama e-riigi tõotatud 
maad, näitas vahel katkend-
lik internetiühendus selgelt. 
Olulisena tõi Strandberg välja 
tõiga, et rahva arvamusega 
arvestamine ja referendumite 
korraldamine pole rikaste rii-
kide privileeg, vaid rikkus on 
loodud just rahva arvamust 
respekteerides ning see on 
ka Eesti võimalus.

Kihelkonnapäeval süüda-
ti küünlad Pilistvere kalmistul 
oluliste mälestusmärkide ja 
haudade peal ning sealt jät-
kati üheskoos teed kirikusse, 
pidama ühist jumalateenis-
tust. Laulis Võhma segakoor 
Leelo. Hea algatusena ta-

han siinkohal veel esile tõsta 
segakoor Leelo ja Kõo an-
sambli ühislaulmist, idee, 
mille möödaminnes poetas 
Kõo vallavanem Tarmo Riisk 
ning millest Leelo juht Mait 
Reimann kinni haaras. Selli-
ne ühistegevus annab julgust 
ja võimalusi tulevikuks.

Et allakirjutanu pidi enne 
peo lõppu koju minema lap-
si magama panema, siis jäi 
suurem trall nägemata. Hea 
oli kuulda järgmisel hommi-
kul, et õhtu möödus rahulikult 
ja tihti nii tavaline lõhkumine 
ja laaberdamine jäi seekord 
olemata. Oli ilus kihelkonna 
päev.

Hermann Kalmus

Kihelkonna elanik

Kihelkond tuli taas kokku

Juriidilised isikud, organisatsioonid ja Võhma 
linna elanikud, aeg on esitada kandidaate!

Võhma linna kõrgeim autasu on aukodaniku nimetus. See nimetus 
omistatakse üksikisikule linnapoolse austusavaldusena Võhma linnale 
osutatud teenete eest. 

Aukodaniku nimetus on antud 2008 Ants Kirikal’ile.
Ettepanekud aukodaniku kandidaatide kohta esitatakse kirjalikult iga 

aasta 31. jaanuariks Võhma Linnavolikogule.
Võhma linna parima sportlase preemia määratakse väljapaistvate 

sportlike saavutuste eest Võhma linnas elavale isikule.
Ettepanekud esitatakse iga aasta 31. jaanuariks kirjalikult Võhma 

Linnavalitsusele.
Aukodaniku nimetust tõendav tunnistus antakse üle ja preemia saa-

ja tehakse teatavaks Eesti Vabariigi aastapäevale pühendatud pidulikul 
üritusel.

4. novembril kohtusime 
Võhma päevakeskuse ruumi-
des kirjanik Tiit Vahemetsaga, 
kes töötab Viisu raamatukogu 
juhatajana. Ta on väga huvitava 
elukäiguga mees.

Vahemetsa kõik raamatud 
on kirjutatud ta enda elust ja 
meie lähiajaloost. Ta on Eesti 
noorim metsavend, kes on veet-
nud 11 aastat koos perekon-
naga metsas punkris. Sellest 
kõigest jutustabki ta raamatus 
„Lapsena metsas”. Raamatu 
on ta pühendanud oma sõb-
rale Printsule – koerale, kelle 
eluküünal kustus reetmise ta-
gajärjel.

Raamatus „Koer poiss koo-

lis” räägib aga sellest, kuidas 
metsast tulnu kohanes tolle-
aegse koolieluga ja ühiskonnas 
valitseva korraga. Oma elu on 
ta jäädvustanud raamatutesse 
kuni abiellumiseni, hilisemat elu 
ta enam ei puuduta.

Kirjanik jutustas nii huvita-
valt oma teostest, et nüüd on 
meie raamatukogus lausa jär-
jekord tema raamatute laenu-
tamiseks. Samuti on võimalik 
autori raamatuid raamatukogu 
kaudu tellida ja seda on kasu-
tanud mitmed kuulamas käinud 
inimesed.

Raamatukogutöötajad

Kohtumine kirjanikuga

Võhma 
Linnalehe 
toimetus 
soovib 
Teile kõigile...

…palju päkapikke,
lumerohket talve,
häid kliente,
kuulekaid alluvaid,
mõistvaid ülemusi,
sõbralikke töökaaslasi,
päikest täis hommikuid,
ligimese armastust,
säravaid silmi,
inimlikke nõrkusi,
protsendita laene,
edukaid äriplaane,
tasuvaid investeeringuid,
äriõnne,
tõde ja õigust,
tööd ja armastust,
tammist tervist,
palju lapsi,
kopsakat rahakotti,
ning soovide täitumist!

avati 1. detsembril maa-
konna esitlusega konve-
rentsisaalis. Samal päeval 
avati ka Viljandi kunstikooli 
fotograafiaõpilaste portree-
fotode näitus.

* Reedel, 12. detsembril 
jõudis Riigikogu Viljandi-

maa rütmis ka maakonda. 
Fraktsioonide esindajad 
eesotsas Riigikogu esime-
he Ene Ergmaga arutasid 
Olustveres maakonna juh-
tide ja haridusjuhtidega 
kutsehariduse olukorda, 
Kõpus väikeste kohalike 
omavalitsuste ja maakooli-
de tuleviku üle, lõunatasid 
Abjas ning kohtusid Mõi-
saküla rahvamajas Viljan-
dimaa kohalike omavalit-
suste esindajatega. Ühises 
ümarlauas oli juttu haldus-
territoriaalsest reformist, 
teehoiust ja ühistranspor-
dist ning avalike teenuste 
kättesaadavusest.

Krista Valdvee

Viljandi Maavalitsuse 

pressiesindaja
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Jällegi on üks aastaring mööda saamas ning sellistel 
puhkudel on ikka olnud tavaks teha möödunust kokku-
võtteid ning vaadata, mida toob meile tulevik.

Võhmale on viimased aastad olnud arengu mõttes 
vägagi positiivsed: investeerida on võimaldanud nii ma-
janduskasv kui ka erinevatest projektidest ja mujaltki 
saadud lisaraha.

Lõppeva aasta kõige olulisem investeering on kind-
lasti Pargi tänaval uue veehaarde valmimine – seda nii 
rahalises mõttes kui ka olulisuse poolest. Uue veehaarde 
koosseisu kuulub uus puurkaev, pumplahoone laiendus, 
150 m3 veemahuti, uued pumbad, automaatikaseadmed 
ning ühendustorustik. Kogu projekti maksumus oli kokku 
3,55 miljonit krooni, sealhulgas Keskkonnainvesteerin-
gute Keskuselt 3,18 miljonit krooni ja 364000 krooni oli 
linna omafinantseering. Nüüdsest on võhmalastel või-
malus tarbida igati nõuetele vastavat joogivett.

Lasteaiale valmis uus piirdeaed, mille maksumus oli 
kokku 322000 krooni, sealhulgas Hasartmängumaksu 
Nõukogu toetus 265000 krooni.

Samuti lõppesid kooli juures väliskorvpalliväljaku 
ehitustööd – selleks saime 300000 krooni toetust Kul-
tuuriministeeriumilt ja 200000 krooni oli linna omafinant-
seering.

Sel aastal alustasime ka pargi rajamist – valmisid 
pargiteed ja -valgustus – kokku kulus selleks 800000 
krooni.

Selle aasta lõpuks peaksid lõppema ka Võhma muu-
seumi ja vaatetorni ehitustööd, milleks sai Võhma Ajaloo 
Sõprade Selts PRIA-lt 820000 krooni.

Nii et kokkuvõtvalt oli investeeringute mõttes 2008. 
aasta Võhma jaoks väga hea.

Paraku ei ole üldine majanduslangus jätnud puudu-
tamata ka Võhma inimesi – teatas ju mõni aeg tagasi AS 
Wendre oma tsehhi sulgemisest Võhmas ning ka mitmed 
teised ettevõtjad on sunnitud oma töötajaid koondama. 
Kindlasti on see suurim probleem inimeste endi jaoks, 
kuid tahaks südamest loota, et kõik leiavad endale kiirelt 
tööd ja tegevust.

Nüüd mõne sõnaga eesootavast. Järgmisel aastal 
lõpeb linnal riigi saneerimise all olemine, aga kuna sa-
neerimise aastad juhtusid olema hea majanduskasvuga 
aastad, siis linna arengut ei ole see küll negatiivselt mõ-
jutanud.

2009. aasta tõotab tulla ka väga suurte investee-
ringute aasta – on ju juba kolm projekti saanud meie 
jaoks positiivse otsuse: need on kooli spordikompleksi 
rekonstrueerimine, linna põhjaosa vee- ja kanalisat-
sioonitrasside rajamine ning Võhma ja Stende linna 
ühisprojekt, mille käigus rajatakse Võhmasse laululava 
koos sinna juurde kuuluva piirdeaia, välisvalgustuse ja 
WC-dega. Kuna laululava rajamine on tekitanud osades 
inimestes vastuseisu, siis peatume selles küsimuses pi-
kemalt linnalehe jaanuarinumbris.

Tänaseks on esitatud KIK-ile taotlus ka jäätmejaa-
ma rajamiseks Võhmasse ja see otsus peaks selguma 
märtsis. Kui kõik plaanid teostuvad, siis saame 2009. 
aastal investeerida ligi 23 miljonit krooni, kuid ka linna 
omafinantseering on päris suur – 4,3 miljonit krooni.

Ühtpidi on praegu ehitamiseks väga hea aeg, ehi-
tushinnad on langemas ja võib eeldada, et projektide 
maksumus riigihanke käigus odavneb. Teisest küljest 
on majanduslangus jätnud jälje ka linna eelarvesse ning 
eelarve tulud on vähenemas. Seetõttu tõotab tulla 2009. 
aasta linna jaoks väga keerukas aasta.

Lõpetuseks soovin kõigile head vana aasta lõppu ja 
edukat uut aastat!

Linnapea veerg

Head võhmalased!

Traditsiooniliselt korral-
dab Võhma linnavalitsus 
2 korda aastas kohtumisi 
Võhmas tegutsevate ette-
võtjatega. 11. detsembri õh-
tul kogunes kultuurikeskuse 
konverentsisaali kokku üle 
kümne ettevõtja, kellele 
jagas oma teadmisi Eesti 
majandusest ja kogu maa-
ilmas toimuvast Viljandimaa 
Arenduskeskuse juhataja 

Urmas Tuuleveski. Samuti 
tegi kokkuvõtte lõppevast 
aastast ja plaanidest tuleval 
aastal meie linnapea Avo 
Põder.

Arutelu linnajuhtide ja 
ettevõtjate vahel toimus hi-
liste õhtutundideni.

Toimetaja

Võhma Linnavolikogu 
istung toimus 20. novembril 
2008. a kell 17.00 Võhma 
kultuurikeskuse konverentsi-
saalis.

Juhatas linnavolikogu esi-
mees Leida Kuld, protokollis 
linnasekretär Siiri Voll.

Võtsid osa linnavolikogu 
liikmed: Aleksandr Kirpu, Lei-
da Kuld, Tiiu Nõmm, Helve-
Kaja Oss, Ants Pihlak, Enna 
Tikas, Elke Klara Wüthrich, 
Jaan Voll. Puudusid Kai-
ri Ibrus, Ergo Prave, Ago 
Vingissar.

Kutsutud: Võhma Güm-
naasiumi direktor Külli 
Saarnik, linnapea Avo Põder 
ja linnavalitsuse liikmed Aare 
Järvik ja Mati Tiirmaa.

L. Kuld avas istungi. L. 
Kuld pani istungi päevakorra 
kinnitamise hääletamisele.

Istungi päevakorra kinni-
tamise poolt 6 volikogu liiget.

Päevakorras oli:
1. Võhma Gümnaasiumi 

arengukava kinnitamine.
Kuulati K. Saarniku ette-

kannet. Küsimusi esitasid E. 
Tikas ja A. Kirpu. Hariduse -, 
kultuuri- ja spordikomisjonis 
tehtud ettepanekud arutati 
läbi, K. Saarnik selgitas ja põh-
jendas arengukavas kirjutatut. 
Kuna sisulisi muudatusi ei teh-
tud, tegi A. Põder ettepaneku 
arengukava mitte kinnitada, 
vaid peale vormiliste paran-
duste sisseviimist kinnitada 
see detsembrikuu volikogu is-
tungil.

2. Jäätmekava ajakohasta-
mise algatamine 2005-2009. a.

Kohustus tuleneb Jäätme-
seaduse § 43 ja KOV korraldu-
se seadusest § 22 lg 1 punkt 
36 ning MTÜ Kesk-Eesti Jäät-
mehoolduskeskuse pöördumi-
se alusel 27.10.2008. a.

Võeti vastu (poolt 8, vastu 

ja erapooletuid ei olnud) otsus 
nr 22 ”Jäätmekava ajakohas-
tamise algatamine”.

3. Kauba tn 1 kinnistu 
mõttelise osa Võhma linnale 
omandamine.

Kinnistu Kauba tn 1 (kul-
tuurikeskuse II korrus) on Võh-
ma linna ja Lastekaitse Liidu 
kaasomandis. Linna arengu 
huvides osteti mittetulundus-
ühingult Lastekaitse Liit mõt-
teline osa pindalaga 5458 m2 
Võhma linnale hinnaga 200000 
krooni.

Võeti vastu otsus nr 23 
(poolt 8, vastu ja erapooletuid 
ei olnud) „Kauba tn 1 kinnistu 
mõttelise osa Võhma linnale 
omandamine”.

4. Muudatus sotsiaalko-
misjoni koosseisus.

Sotsiaalkomisjoni esimehe 
E. K. Wüthrichi esildisel esita-
ti komisjoni uueks liikmeks Ly 
Udikas.

Võeti vastu otsus nr 24 
(poolt 8, vastu ja erapooletuid 
ei olnud) „Muudatus sotsiaal-
komisjoni koosseisus”.

Informatsioon.
A. Põder informeeris vo-

likogu reovee kogumisalade 
piiride ülevaatamise tulemus-
test: piire laiendati üle raud-
tee jäävale alale (Tallinna, 
Tartu, Rukkilille, Mooni täna-
vad ja Soomevere küla maja-
pidamised).

L. Kuld informeeris voliko-
gule saadetud lasteaiaõpeta-
jate kirjast.

L. Kuld teatas, et järgmi-
ne volikogu istung toimub 
22. detsembril 2008 a 
kell 17.00 Võhma linnavalit-
suse I korruse saalis.

Leida Kuld

Linnavolikogu esimees

Võhma Linnavolikogu istungil

Eestimaa Rahvaliidu ju-
hatus peab hädavajalikuks 
leevendada lastega perede 
ajutisi raskusi eluasemelae-
nu tasumisel ning eraldada 
2008. a riigieelarvest 150 
miljonit krooni SA-le KredEx 
neile intressipuhkuse andmi-
seks. Eluasemelaenu on võt-
nud 110 000 leibkonda, kel-
lest 77 000 on lastega pered. 
Paljud neist on majanduslan-
gusest tingitud tööpuuduse 
tõttu makseraskustesse sat-
tunud.

Pangad võimaldavad 
praegu küll eluasemelaenu 
maksepuhkust, kuid see ei 
lahenda töötajäämisel ras-
kustesse sattunute muret, 
sest intressimakseid tuleb 

ikkagi tasuda. Tuntavat lee-
vendust tooks peredele see, 
kui töökoha kaotuse puhul 
võimaldataks kuni toimetule-
ku paranemiseni ka intressi-
maksete edasilükkamist.

Maksepuhkuse näol on 
tegu laenuga ja riik saab sel-
le raha pärast tagasi. Rahva-
liidu fraktsioon on kohtunud 
KredExi juhtidega, kes on 
esitanud vastava analüüsi, 
mõistnud intressipuhkuse 
vajadust ning kinnitanud val-
misolekut selleks.

Rahvaliidu pakutava kava 
kohaselt on eluasemelaenu 
intressitoetus mõeldud ainult 
töökoha kaotanud lastega 
perede makseraskuste lee-
vendamiseks. Toetust saak-

sid pered, kelle ülalpidamisel 
on vähemalt üks kuni 18aas-
tane laps või kuni 26aastane 
õppiv noor. Eeltingimuseks 
on panga positiivne otsus 
maksepuhkuse võimalda-
mise kohta. KredEx tasuks 
laenuvõtja eest pangale kuni 
12 kuu intressimaksed ning 
pärast maksepuhkuse lõppu 
saaks need summad tagasi 
koos sellelt arvestatud mini-
maalintressiga.

Rahvaliidu juhatus on 
seisukohal, et riigi kohus on 
aidata raskustesse sattunud 
peredel nende kodu alles hoi-
da. Selline kohustus tuleneb 
otseselt Eesti põhiseadusest, 
sest perekond on riigi ja rah-
va püsimajäämise eeldus. 

Rahvaliidu juhatus taunib va-
litsuserakondade silmakirja-
likkust ja ükskõiksust lastega 
perede suhtes, mis avaldub 
meie ettepaneku põhjen-
damata tagasilükkamises 
2008.  a riigieelarve seaduse 
muutmisel.

Rahvaliidu juhatus kutsub 
kõiki erakondi jätkuvalt üles 
toetama Rahvaliidu frakt-
siooni ettepanekut, et aidata 
lastega peredel lahendada 
eluasemelaenu tasumisel 
tekkinud probleeme ning lee-
vendada majanduslangusest 
ja tööpuudusest põhjustatud 
toimetulekuraskusi.

1. detsembril 2008 

Tallinnas

Eestimaa Rahvaliidu juhatuse pöördumine 

parlamendierakondade poole

03. detsembril 2008 toimus 
Võhma linnajuhtide kohtumine 
linnaelanikega linnavalitsuse 
saalis. Kokkusaamise avas 
Võhma Linnavolikogu esinaine 
pr L. Kuld ja andis kohe sõna 
täitevvõimu esindajale – abi-
linnapea hr A. Järvikule.

Hr A. Järvik luges ette trü-
kitud teksti, mis ilmselt kajas-
tas tema igapäevatööd. Samal 
ajal oli piisavalt suurel ekraanil 
nähtav sama (?) tekst. Vei-
di arusaamatu oli, miks tubli 
linnajuht ei suutnud ekraani-
le kuvatud teksti põhjal oma 
tööst vabas vormis aru anda. 
Milleks selline kramplik maha-
lugemine?

Veel kummalisemaks muu-
tus olukord, kui abilinnapea ei 
suutnud vastata minu poolt 
esitatud kahele konkreetsele 
küsimusele. Tundsin nimelt 
huvi, millised olid suuremad 
kuluartiklid, mis põhjustasid 
2008. a linnapäevade eelar-
vesse ca 133000 kroonise 
puudujäägi (Võhma Linnaleht, 
nov 2008).

Veenvad ei olnud ka linna-
pea hr A. Põdra selgitused, et 
välisürituste planeerimine on 
seotud vihmariskiga, ansamb-
lite populaarsus on raskesti 
prognoositav ja ühel päeval 
toimus ka Kabala laulupidu. 
Risk on alati, kuid 25. ja 26. 
juulil sel aastal ei sadanud 

Võhmas küll piiskagi, samal 
ajal linnapäevadega lähikon-
nas toimuvaid analoogseid 
rahvaüritusi on toimunud ka 
igal aastal.

Linnapea ettekanne teos-
tatud ja kavandatavate inves-
teeringute kohta oli põhiliselt 
arusaadav ja korrektselt ette 
kantud. Ma ei saanud ainult 
aru ümber linna kavandatava 
ca 3 km pikkuse kergtee raja-
mise hädavajalikkusest. Seda 
eriti olukorras, kus riigieelarvet 
kärbitakse miljardite kroonide 
kaupa ning sellest tulenevalt 
kahaneb järgmisel aastal ka 
omavalitsuste tulubaas (nn 
toetusfond). Tõenäoliselt ei 
suurene ka üksikisiku tulumak-
su laekumine. Pigem vastu-
pidi, olulisi eesseisvaid koon-
damisi arvestades on oodata 
laekumiste vähenemist.

Kahjuks aga Läti koostöö-
projekti kohta Stende linnaga 
(laululava rajamine) ei olnud 
linnajuhtidel ette näidata üh-
tegi eskiisi, skeemi, ehitusjoo-
nistest rääkimata. Ka projekti 
üldosa ei peetud vajalikuks 
tutvustada.

Vahepeal väljus kokku-
saamine hoopiski ettevõtmise 
organiseerijate kontrolli alt 
(osa publikust kõneles valju-
häälselt, samaaegselt ja en-
nast tutvustamata, korraldati 
arusaamatu hääletus jne), pr 

L. Kuld ei püüdnudki inimesi 
argumenteeritult rahustada.

Kohtumise alguses jagas 
volikogu esinaine trükimater-
jale, mille pealkiri oli “Eesti 
Keskerakonna ja Eestimaa 
Rahvaliidu koalitsioonilepingu 
täitmine 21. juunist kuni 2007 
kuni 30. november 2008. a”. 
Inimlike eksimuste-apsude 
eest ei ole me keegi kunagi 
kaitstud. Kindlasti jäi ka minu 
teksti mõni õigekirjaviga. Kuid 
kui kolm ja pool lehekülge 
teksti pretendeerib kohaliku 
omavalitsuse volikogu koalit-
sioonilepingu täitmise aruan-
de nimele, peab see vastama 
mingitelegi riigikeele reeglite-
le.

Alustan pealkirjast: kas on 
selles trükises mõeldud kahe 
üleriikliku erakonna omavahe-
list lepingut või kitsamalt siiski 
Võhma Linnavolikogu?

Edasi kasutatakse teks-
tis minule senitundmatut ar-
vusüsteemi: kulutati 400000 
(tuh kr) või kohaliku omava-
litsuse (KOV) eelarvest kulus 
300000 (tuh) jne. Millistest 
summadest on jutt? Kas räägi-
takse miljonitest või veel suu-
rematest summadest?

Üsna lõpus: Linna laen iga 
kuine on 1 miljon kr tagasi-
makseteks. Uskumatu!!! Kus-
juures linnapea ja abilinnapea 
parandasid volikogu esinaist, 

et aasta ja kuu on erinevad 
ajaühikud.

Mind huvitab, kas see ül-
litis oli pr L. Kuld´i sooloesi-
nemine või lugesid koostatud 
teksti läbi kõik koalitsiooni 
kuuluvad volikogu liikmed? 
Seda viimast oletust ma eriti 
ei usu, sest minu teada peaks 
volikogu koosseisus olema 
inimesi, kes lugeda-kirjutada 
oskavad ja teavad ka midagi 
matemaatikast.

Lõpetuseks. Kas tõesti ei 
olnud volikogu esinaisel, voli-
kogu komisjonide esimeestel 
ja volikogu lihtliikmetel mitte 
midagi rääkida linnaelanikele 
oma aastasest tegevusest??? 
Sellelt kogunemiselt jäävad 
mind painama mõned küsimu-
sed: kes, millal ja millistel tingi-
mustel võttis Võhmas tegeliku 
võimu üle või kes, millal ja mil-
listel tingimustel kinkis tegeli-
ku võimu Võhmas täitevvõimu 
esindajatele? Milline funkt-
sioon on tänasel päeval Võh-
mas Võhma Linnavolikogul? 
Loodan, et tublid linnajuhid ja 
üksmeelne koalitsioon leiavad 
võimaluse nendele (neile endi-
le võib-olla ebaolulistele) küsi-
mustele vastamiseks.

Märkus: (allajoonitud teks-
tiosad on tsitaadid nn koalit-
sioonilepingust).

Linnakodanik 

Ants Pärna

522 3246, 

antsparna@gmail.com

Muljed rahvakoosolekult

Võhma 

ettevõtjad koos
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Haridus

Võhma linnavalitsuse hal-
lata on 3 haridusasutust: Võh-
ma gümnaasium, Võhma las-
teaed Mänguveski ja Võhma 
Muusikakool.

Tänaseks õpib Võhma 
gümnaasiumis 225 õpilast, kel-
lest 41 gümnaasiumiastmes. 
Kui lähtuda riiklikest, sh maa-
kondlikest arenguplaanidest 
koolivõrgu korrastamisel ning 
riiklikest koolide rahastamise 
alustest, siis ei ole gümnaasiu-
miastme õpilaste arv kindlasti 
piisav, et gümnaasiumina jät-
kata. Samas teeb omavalitsus 
kõik selleks, et kool säiliks güm-
naasiumina seni, kuni tehakse 
vastavad otsused maakonna 
ja riigi tasandil. Sellesisulised 
arutelud leiavad koolijuhtide 
hulgas aset veel selle aasta 
lõpus, aga konkreetsed otsu-
sed ei mõjuta veel kindlasti 
järgmist õppeaastat. Kindlasti 
lõpetavad gümnaasiumi siin 
juba gümnaasiumiastmesse 
õppima asunud õpilased.

Tänaseks on kool saanud 
olulisel määral investeeringuid, 
et õpilastel ja õpetajatel oleks 
võimalik oma igapäevast tööd 
hästi teha. Eelmise aasta no-
vembris avati gümnaasiumis 
12-kohaline õpilaskodu; kogu 
soojussüsteem on renoveeri-
tud; talveaia katus sai vaheta-
tud; maja fassaadi on korras-
tatud; arvutiklass uuendatud; 
mitmetes klassiruumides on 
tehtud remont ning vahetatud 
mööbel. 2007. aasta sügisest 
on kogu õppeinfo e-koolis, sel-
lega seoses on klassides õpe-
taja-arvutid.

Kindlasti ei saa märkimata 
jätta kooli sisekliima parane-
mist. Sellele on kaasa aidanud 
direktor Külli Saarniku ja õppe-
alajuhataja Luule Tiirmaa töö 
kooli kui tervikuga ja hoolega 
planeeritud tegevused, mis 
tagavad jätkusuutlikkuse. Sa-
muti võime rõõmu tunda selle 

üle, et Võhma Gümnaasiumis 
ei ole õpetajate puudust ning 
aineid õpetavad oma ala asja-
tundjad. Mitte kõigis koolides 
ei ole olukord nii hea.

Lasteaeda on viimastel 
aastatel palju investeeritud. 
Kõik ruumid on saanud uue 
kuue, samuti ümbritseb laste-
aeda uus piirdeaed ja rajatud 
on uus soojatrass, paigaldatud 
on automaatne tuletõrjesig-
nalisatsioon ja välisvalgustus. 
Lisaks õppe- ja kasvatustööks 
vajalike tingimuste parandami-
sega on linnavalitsusel plaanis 
lasteaia õpetajate palk viia 
nooremõpetaja astmepalga 
tasemele.

Võhma Muusikakool on 
kindlasti üks edukamaid oma-
laadseid maakonnas. Tööta-
vad ju Võhma Muusikakoolis 
sellised muusikaõpetajad, kes 
on hingega asja juures. Muusi-
kakoolis tegutsevad orkestrid, 
ansamblid ja väga heal tase-
mel solistid, kelle esinemistest 
saame tihti kuulda ja neid näha 
üle Eesti toimuvatel kontser-
tidel, konkurssidel ja muudel 
kultuuriüritustel.

Viimasel aastal on Võhma 
linna külastanud hulk erinevaid 
delegatsioone, kes on soovi-
nud tutvuda Võhma linnavalit-
suse allasutustega ja tagasi-
side näitab, et need on jätnud 
linnast väga positiivse mulje.

Kultuur

Kultuurielu Võhma linnas 
koordineerib ja juhib Võhma 
Kultuurikeskuse direktor Riina 
Pakane.

Kultuurielu Võhmas on ol-
nud stabiilne. Linnakodanikele 
on pakutud vastavalt nende 
soovidele erinevat kultuurilist 
tegevust.

Väga aktiivselt tegutsevad 
aastaringselt eakate ringid. 
Tublit tööd teeb eakate päeva-
keskuse aktiiv koos päevakes-
kuse juhatajaga.

Huviringid (segakoor, kaks 
naisrahvatantsurühma, selts-
konnatants, näitering, näputöö, 
võimlejad) kultuurikeskuses 
toimuvad vastavalt tegutsejate 
huvile. Aasta jooksul on toi-
munud kõik kultuurikalendris 
kavas olnud üritused. Juurde 
on tekkinud ka mitmeid uusi 
üritusi, millel on potentsiaali 
kujuneda traditsioonilisteks 
üritusteks: nt lastekaitsepäeva 
tähistamine, kuhu on kaasatud 
paljud lastevanemad ja üritust 
vedas lasteaed Mänguveski 
hoolekogu. Tahaksin loota, 
et nimetatud üritus toimub ka 
järgnevatel aastatel. Samuti 
on traditsiooniks kujunemas 
septembri esimesel nädalava-
hetusel toimuv perepäev, kus 
kohtutakse erinevate spetsia-
listidega (sel aastal õpetas 
kepikõnni instruktor Liivi Ilves 
kepikõnni tehnikat). Samuti on 
hoolega tegutsemas beebiklu-
bi, mille eestvedajaks on Riine 
Ant.

Suurim üritus igal aastal 
on Võhma linnapäevade ja 
Kesk-Eesti laada korraldami-
ne. Selle korraldamine kestab 
läbi aasta. Sel aastal oli linna-
päevade raames korraldatud 
ka Eesti linnade küünlanäitus, 
mis sai meedias korralikult ka-
jastatud egiidi “Võhma Eesti 
valguspealinnaks” all. Samuti 
tähistati sel aastal Võhma linna 
15. sünnipäeva koos lihakom-
binaadi töötajate kokkutuleku 
ja menusaate “Laulge kaasa“ 
salvestusega.

Väga oluliselt on tihenenud 
sõprussidemed Stende lin-
naga Läti Vabariigist, kellega 
koostöös on 2009. a valmimas 
mõlemasse linna uus kultuuri- 
ja vabaajaobjekt – laululava 
koos piirdeaia ja tualettidega. 
Selle objekti valmimine toe-
tab kultuurivahetust Võhma 
ja Stende vahel. Loodan, et 
see koostöö lisab uut energiat 
meie kultuurilisele tegevuse-
le ja stimuleerib linnarahvast 

veelgi aktiivsemalt oma vaba 
aega sisustama erinevates hu-
viringides osaledes.

2009. aasta tuleb kindlas-
ti teguderohke, sest taas on 
Sakala Mängude aasta, mil nii 
kultuuri- kui ka spordiinimesed 
saavad mai lõpus suure koor-
muse mängudele kollektiive 
saates. Samuti on järgmine 
aasta laulupeo-aasta. Linna-
päevad ja Kesk-Eesti laat kor-
raldatakse 2009. aastal kind-
lasti uuel laululaval. See nõuab 
ka suuremat ettevalmistust ja 
koostööd korralduskomisjoni 
ning ehitaja vahel.

Suureks edasiminekuks 
saab lugeda ka Võhma Linna-
lehe toimetamist ja väljaandmi-
se süstematiseerimist. Selleks 
on tubli töö ära teinud toime-
taja Angela Härm. Tänaseks 
ilmub linnaleht koos Võhma 
Gümnaasiumi lehega, mida 
toimetab koos õpilastega güm-
naasiumi raamatukoguhoidja 
ja meediaringi juhendaja Marju 
Roosileht.

Võhmas tegutseb ka raa-
matukogu, mis on samuti lin-
nakodanike teenistuses kui 
kultuuriasutus ning korraldab 
samuti aeg-ajalt üritusi: näitu-
si-kohtumisi.

Oma osa noorte kultuurilis-
te arusaamade ja osalustahte 
kujundamisel on koolis ja las-
teaias toimuvatel üritustel.

Meeldiv on märkida noorte 
huvi tõusu kultuurikeskuse rin-
gides toimuva osas: õpilased 
õpivad seltskonnatantse, osa-
levad koos täiskasvanutega 
näiteringis ja rahvatantsus.

Sport

2008. aastal loodi Võhmas 
spordiklubi. 11. veebruaril said 
kokku 11 spordihuvilist, kes 
pidasid vajalikuks MTÜ Spor-
diklubi Võhma rajamist. Tänu 
spordiklubile sai algatatud 
mitmeid erinevaid spordiüritusi 
Võhma linnas. Peeti petangi 

seeriavõistlusi, sõpruskohtu-
misi erinevatel spordialadel, 
osaleti mitmetel Viljandi maa-
konnas korraldatud võistlustel. 
Kindel koht võistluskalendris 
on Põltsamaa jõe suve- ja tali-
mängudel. Võhma kaardimän-
gijad osalevad ka Põltsamaal 
korraldatavatel võistlustel. 
Osaleti ka Lätis Stendes kor-
raldatud spordipäeval Võhma 
linna võistkonnaga.

Valida on hulga erinevate 
spordiringide ja treeningrüh-
made vahel. Väga tublit tööd 
teevad treenerid Tiia Püvi, 
Rein Koovit, Peeter Püvi, Han-
nes Männik, Toivo Klamp, kelle 
õpilaste tulemused on väga ar-
vestatavad.

Sellest aastast toimuvad 
ka pallimängude treeningud, 
mida viivad läbi spordiklubi 
Võhma vedajad Kuuno Tiitus 
ja Aare Järvik.

Tänu aktiivsetele spordihu-
vilistele on valminud meie lin-
nas puitpõrandaga palliväljak, 
mida imetlevad ka kaugemalt 
tulnud linna külalised. Samuti 
on rajamisel park kesklinna, 
kus juba esimestel päevadel 
said oma võimeid proovida 
rulluisutajad ja rulatajad.

Looduses liikumiseks on 
linnavalitsuse eestvedamisel 
rajatud terviserada, mida tuleb 
kindlasti veel edasi arendada, 
kuid juba praegu on selle ka-
sutajaid palju.

Sel aastal said tänu õpilas-
maleva lastele korrastatud ka 
teised linnarahva kasutuses 
olevad mänguväljakud ja pal-
liplatsid.

Väga aktiivselt kasutatakse 
gümnaasiumi jõusaali. Käiakse 
Olustveres ujumas.

Oleme püüdnud noortele 
leida veelgi mitmekesisemat 
tegevust vaba aja sisustami-
seks, milleks kindlasti on tule-
tõrjespordiga tegelemine.

Järgmisest sügisest peaks 
valmima Võhma gümnaasiu-
mis renoveeritud spordisaal ja 

sellega lõpetab linna kaarhall 
tegevuse. Majanduslikult ei ole 
otstarbekas ülal pidada mitut 
spordisaali, pigem on võimalik 
kohandada kooli spordisaal ka 
linnarahvale tegevuste läbivii-
miseks.

Noorsootöö

Võhma Lastekaitse Seltsi 
eestvedamisel tegutses Võh-
mas kuni 2007. aasta lõpuni 
avatud noortekeskus. Noorte-
juhi ametist lahkudes seiskus 
keskuse tegevus. Ruumide 
omanikuks on tänaseni Eesti 
Lastekaitse Liit. Hetkel hin-
natakse vajadust ja otsitakse 
lahendusi noortekeskuse ruu-
midega seotud küsimustes 
ning neis ruumides tegevuse 
jätkumise osas.

Linn soovib toetada linnas 
tegutsevaid seltse, seltsinguid 
ja teisi ühendusi oma tege-
vuseks ruumide leidmisel ja 
koostöös läbiviimisel.

Väga aktiivselt tegutsevad 
Võhma gümnaasiumis huvirin-
gina noorkotkaste rühm kaitse-
liitlase Kurmo Piirsalu juhen-
damisel, samuti on elavnenud 
kooli õpilasesinduse tegevus.

Võhma linnavalitsus on 
kindlal seisukohal, et noorte 
organiseeritud tegevusel linna 
arendamisel on suurem mõju 
kui ”lihtsalt olemisel”.

Sügisest vahetus Võhma 
gümnaasiumi huvijuht, tööle 
asus kohalik tubli noor Riine 
Ant, kelle töö tulemusena on 
Võhmas taas hakanud noor-
sootöö aktiviseeruma.

Sotsiaaltöö

Tänaseks on parandatud 
sotsiaalnõuniku töötingimusi. 
Nüüd asub sotsiaalnõuniku 
tööruum linnavalitsuse esime-
sel korrusel.

Aare Järvik

abilinnapea

2008. aasta erinevates valdkondades

1. Kohaliku omavalit-

suse tegevus peab olema 

avalikustatud, selge ja 

arusaadav kõigile linnaela-

nikele ja võimaldama kaa-

sarääkimist linnaelu küsi-

mustes.

1) kõik volikogu otsused 
ja määrused, informatsioon 
toimuvast avalikustatakse 
Võhma linna kodulehel, vaja-
dusel on kõigil võimalus tut-
vuda vastuvõetud seaduste-
ga Võhma linnavalitsuses.

2) igas linnalehes on lin-
napea veerg

3) 1 kord aastas toimub 
linnavalitsuse ja volikogu 
kohtumine linnarahvaga, 
kus linnapea ja abilinnapea 
tutvustavad linnarahvale 
Võhma linnas toimunust ja 
toimuvast. Linnarahvas saab 
kaasa rääkida, esitatakse 
küsimusi ja vastatakse küsi-
mustele.

2. Volikogu liikmetena 

lähtume töös oma valijate 

ja linnaelanike soovidest 

ning arvamustest.

Kohtudes valijate ja linna-
rahvaga kuulame ära nende 
mured ja ettepanekud. Ar-
vestades seadusi ja linna eel-
arvet, on püütud neid aidata. 

Ettepanekuid on arutatud lin-
narahvaga ja volikogus, voli-
kogu annab oma otsuse.

3. Jätkame linna aren-

guks vajaliku maa munit-

sipaliseerimist ja planeeri-

mist.

1) võeti vastu 25. oktoob-
ril 2007. a Tallinna tn 26 ja 
Jaama tn detailplaneering.

2) taotleti maa munitsi-
paalomandisse Pargi tn ja 
üldplaneeringujärgse pers-
pektiivse Nurme tn vaheli-
ne maa (pindala 51000 m2) 
ja anti sihtotstarve elamu-
maaks.

3) Tallinna tn 43a munit-
sipaalomandisse taotlemine 
20. märts 2008. a (elamumaa 
5458 m2).

4) 21. augustil linnapargi 
maa munitsipaalomandisse 
taotlemine (pindalaga 21027 
m2 Tallinna, Veski, Koidu ja 
Väikese tn vaheline maaala).

Kokku taotleti 77485 m2 
maad munitsipaalomandis-
se.

4. Linnaarengu toetami-

seks osaleme erinevates 

projektides.

1) korvpalliväljak - 0,5 mil-
jonit kr - KOV. (MTÜ osales 
oma jõududega – A. Järvik).

2) lasteaia piirdeaia raja-
mine, soojatrass 600000 kr 
(Hasartmängumaksu Nõuko-
gu, KOV).

3) Pargi tn veehaarde re-
konstrueerimine – 3,65 miljo-
nit kr - KIK, KOV. (uus pumpla 
– KOV osalus 364 tuh kr).

4) linnavalitsuse hoone 
fassaadi ja siseruumide reno-
veerimine, ajaloomuuseum + 
torni viiv trepp - KOV eelarve 
800000 kr.

5) IAS - Läti koostööpro-
jekt laululava ehitus -1,650 
miljonit kr (330000 kr oma-
osalus).

6) KIK-i projekt Võhma 
linna põhjaosa kanalisat-
sioon-10,2 miljonit kr (KOV 
osalus 2 miljonit kr).

7) jäätmejaama projek-
teerimine käib (tegeleb Kesk-
Eesti jäätmejaam) 4 miljonit 
kr KIK, 400000 KOV.

8) Gümnaasiumi spor-
dikompleksi renoveerimine 
7 miljonit kr (KOV + EL va-
hendid = KOIT kava. Sellest 
omaosalus 1,7 miljonit kr).

9) Võhma linn osaleb ka 
MTÜ Võrtsjärve Ühendus 
LEADER strateegiaga.

5. Parandame tänavate 

hooldust ja remonti, uuen-

dame liikluskorraldust ja 

tänavavalgustust linnas.

1) 2007. a tänavate re-
konstrueerimine ja pindami-
ne, KOV eelarves 800000 kr.

2,5 km linna tänavaid 
sai viidud musta katte alla, 
parandatud linna tänavatel 
auke.

2) 2008. a tänavate re-
konstrueerimine, KOV eelar-
ves 400000 kr, sellest 300000 
kr pindamine.

3) linnapargi kõnnitee-
de ja valgustuse rajamine 
683000 kr.

Uuendatud on linnas tä-
navate sildid (40000 kr), va-
hetatud uus tänavavalgustus 
Spordi tn, Kauba tn, Aia tn, 
lasteaia ja kooli juures, linna 
üldvalgustuses on välja va-
hetatud vanad pirnid 2007. a. 
Paigaldatud on uued liiklus-
märgid.

6. Peame vajalikuks 

noortevolikogu tegutse-

mist linnavolikogu juures.

Kahjuks see on täitmata, 
vesteldud on koolinoortega, 
kuid ei leidu noort, kes võtaks 
juhtimise enda kätesse, eda-
sised läbirääkimised käivad.

7. Tõstame laste sünni-

toetust 5000 kroonini.

17. jaanuaril 2008. a tõst-
sime volikogu otsusega sün-
nitoetust 5000 kr ja matuse-
toetust 1000 kr.

8. Eelistame kodulähe-

dast hoolekannet, toetame 

haigete vanurite kodupõe-

tust ja päevakeskuse tege-

vust.

1) selle eest hoolitseb 
sotsiaalnõunik, 1 hooldustöö-
taja töötab päevakeskuses, 2 
hooldustöötajat hoolitsevad 
vanurite eest kodus. Sot-
siaaltöötaja ruumid on toodud 
linnavalitsuses I korrusele. 
On olemas 3 sotsiaalkorte-
rit. Hooldekodus viibib antud 
momendil 6 linnaelanikku.

Vähese sissetulekuga 
vanuritele jagatakse abikor-
ras toidupakke MTÜ „Sinule” 
abiga.

Üks kord kuus pakub 
MTÜ „Sinule” tasuta lõunat ja 
meelelahutuslikku üritust.

2) Võhmas on kaasaegne 
renoveeritud eakate päeva-
keskus, kus pakutakse järg-
misi teenuseid:

a) 2 korda nädalas val-
mistatakse ettetellimisel soo-
ja toitu, vajadusel viivad toidu 
koju hooldustöötajad.

b) saab pesu pesta, duši 

all käia, kasutada interneti 
teenust (nt makse maksta), 
võimelda, juuksur käib üks 
kord kuus, massöör üks kord 
nädalas.

c) teostatakse mitmesu-
guseid üritusi ja väljasõite.

3) Võhma Gümnaasiu-
mi juures on 2007. a avatud 
kaasaegne õpilaskodu, kuhu 
on võimalus paigutada ras-
kesse olukorda sattunud lap-
si.

Rajatud on ka tervisera-
da, mida saab kasutada ka 
kepikõnniks - mõeldud on 
rahva tervise peale.

9. Arvestame linna pla-

neerimisel laste, eakate 

ning erivajatustega inimes-

tega.

1) Rajatud on osaline 
linnapark, valgustatud ja as-
falteeritud kõnniteed, kõnni-
teede äärde on pandud iste-
pingid ja paigaldatakse veel 
prügikastid.

Kõnniteed on ka mõeldud 
turvalisuse mõttes lasteaia ja 
koolilaste jaoks.

Linnapargis saavad jalu-
tada emad väikeste lastega, 
abivahenditega inimesed.

Võhma Linnavolikogu Eesti Keskerakonna ja Eestimaa Rahvaliidu fraktsioonide 

koalitsioonilepingu täitmine 21. juunist 2007 kuni 30. novembrini 2008
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Ko²l ikoorem Detsember  2008Ko²l ikooremKo²l ikoorem Kooli tegemised:
http://www.kool.vohma.ee/

• Pingviinide paraad pildis

• Mis loom on LOM

• Töövarjud

• Ja palju muud

Seekord lehes:

Tere tulemast esimesele 
Võhma Gümnaasiumi õpilas-
presidendi vastuvõtule!

Tänan, et olete kutse vastu 
võtnud, hea meel on teid meie 
kooli õpilasesinduse poolt ter-
vitada!

Ajal, mil igapäevajutud 
keerlevad pigem majanduskrii-
si ja rahanappuse ümber, on 
siia kogunenute jaoks oluline 
hoopis muu.

Oluline on see, et ka pime-
dal ajal oleks hinges ja mõtetes 
valgus ning selge teadmine, 
kuhu me suundume, millised 
on meie eesmärgid. Kui me ei 
tea, kuhu me tahame jõuda, ei 
saa sinna jõuda.

Aasta tagasi peaaegu sa-
mal ajal alustasime vabariigi-
aastaga: ka meie kooli õpila-
sed osalesid Pilistveres 90. 

vabariigi aastale pühendatud 
valgusskulptuuris. Tänane üri-
tus on seda aastat lõpetamas.

Ühegi aasta lõppemisega 
ei lõpe aga vajadus teha pare-
mate tulemuste saavutamiseks 
koostööd.

Loodan, et tänane üritus 
on alguseks mitmekülgsele 
koostööle erinevate koolide ja 
nende õpilasesinduste vahel 
ning toetab uute sõprussuhete 
kujunemist.

Tänan neid, kes tänase 
ürituse hea kordamineku nimel 
tööd on teinud!

Soovin kõigile meeldivat 
õhtut!

Jorma Vätsing

Võhma Gümnaasiumi 

õpilasesinduse 

president

Kallid koolikaaslased, 
õpetajad ja külalised!

14. novembriks kutsus õpilasesinduse president Jorma Vätsing vastuvõtule ümbruskonna koolide õpilasesindused, et mängida läbi tõeline ping-
viinide paraad. Üritus, mis oli avatud ka linnarahvale, oli pühendatud Eesti Vabariigi 90ndale aastapäevale.

Siinkohal fotomeenutus toimunust ehk „Kroonika-eri“.

Presidendiproua sportlikud kombed löövad 
välja ka vastuvõtul.

Rahvarõivateemaline etteaste.

Fotod: 

Nele Helü ja Ege Rass

Vinüülläikeline 
tualett – muid 
trikke polegi vaja.

Oma prominent 
– Võhma abilinnapea 
Aare Järvik.

Olustvere Põhikooli kaks kanget.

“Tervist, härra president!”.

Silme eest lõi mustaks. Lõpuks loeti ikkagi ridade 
vahelt.

Presidendipaar külaliste keskel.

 TLÜ meeskoor chillis täiega. Staarkokk Imré…
…ja tema gourmét: 
kilúvõileivád ja muu  Mahe maitseelamus.

Hubane ruumikujundus…

…nii nummid küünlad.

Tantsupöörded põhjas.

Eliit tantsuhoos.

Kelmikad tantsusammud.

Üritus meelitas ligi kõmufotograafe.
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11. detsembril asusid 
9. ja 12. klassi õpilased Las-
teaed Mänguveski poole 
teele, kaasas tötsakas taig-
natükk, et valmistada koos 
lasteaialastega maitsvaid 
piparkooke. Põnnidega koos 
rulliti-vormiti seni, kuni ahju-
plaadid toredaid kujukesi täis 
said ja valmis olid ahju mine-
ma. Siis jäi teha vaid kõige 
tähtsam töö – maitsmine. Oi 
kui head olid!

Riine Ant

huvijuht

Autori foto

Piparkoogipagarid

Töövarjupäeval, 20. no-

vembril osales 27 Võhma 
Gümnaasiumi õpilast. Päev 
on algselt mõeldud gümnaa-
siumiklasside õpilastele, meilt 
käisid varjutamas ka 9. kl-de 
õpilased.

Töövarjupäev annab 
noorele võimaluse heita pilk 
täiskasvanud eduka inimese 
päristöö olemusse. Õpilased 
näevad, kuidas koolis õpita-
vad teadmised tööle asudes 
rakendust leiavad. Õpilane 
jälgib varjuna täiskasvanu 
tööpäeva tööprotsessi sek-
kumata ning teeb hiljem näh-
tust kokkuvõtted. Eesmärk on 
ergutada noortes inimestes 
huvi ettevõtluse ja majandu-
se vastu, aidata tajuda seost 
hariduse ja tulevaste karjää-
rivõimaluste vahel soovitud 
elukvaliteedi saavutamiseks.

Ettevõtjad ja erinevate 
asutuste esindajad olid vastu-
tulelikud ja võtsid õpilasi mee-
leldi endale varjuks.

Täname: 
OÜ Lea Kuldmäe Ham-

baravi, Võhma Linnavalitsus, 
Võhma Lasteaed „Mängu-
veski“, GIFT LINE OÜ, AS 
Acropolis, Viljandi Kliinika OÜ, 
Ilustuudio, Maheri OÜ, Sikuti 
Advokaadibüroo, Kaitseliidu 
Sakala malev, Varjupaikade 
MTÜ Viljandi varjupaik, OÜ 
IPSE, OÜ Vana-Võidu Auto-
keskus, Pärlin AS, Viljandi Lin-
navalitsus, AS VMT Betoon, 
Mangeni PM OÜ, VMT Teha-
sed, Marko Kändma, Maiker 
Reimann, AS Maksifoto, Dag 
Reklaam OÜ.

3. detsembril toimus õpi-
laste karjäärikonverents, kus 
töövarjud oma muljeid vahe-
tasid. Väike valik ettekanne-
test jõuab siinkohal ka lehe-
lugejani.

* Kuna olen abiturient, siis 
minu jaoks on eriala valik väga 
päevakajaline probleem. Ühe 
alternatiivina olen kaalunud 
juristi ametit. Töövarjupäeval 
olin määratud töövarjutama 
advokaat Marko Normanni, 
kuid kuna tema pidi minema 
Tallinnasse, siis andis ta mind 
üle Sikuti Advokaadibüroo ju-
hatajale, vandeadvokaat Mart 
Sikutile.

Tööpäev algas kohvi-
lauas, kus advokaat Normann 
ja advokaat Sikut tutvustasid 
mulle Eesti õigussüsteemi ja 
ametiga seotud perspektiive 
ja olusid. Eelkõige jäi nende 
jutust kõlama see, et üldiselt 
toimub juristide ületootmine. 
Kui valida advokaadi, proku-
röri või kohtuniku amet, on 
kindel see, et tähtis on palju 
tööd teha, kuna ilma sihikind-
luseta tööd lihtsalt pole. Juristi 
töö võib materiaalselt kindlus-
tada, kuid samamoodi võib 
ka töötuks jääda. Marko Nor-
mann ütles, et kui valida ad-
vokaadi amet, siis tuleb juba 
teadlikult suunduda suurtesse 
linnadesse ehk Eesti puhul 

Tallinnasse, kuna vaid seal 
on teenusel reaalset turgu. 
Tema sõnul on provintsid täis 
„iseteadjaid”, kes arvavad, 
et advokaati nemad ei vaja 
ja seadustest teavad kõike. 
Lisaks pandi mulle südame-
le, et tähtis on tolerantsus ja 
mitmekülgne maailmavaade, 
kuna kaitsta, eriti karjääri al-
gul, tuleb igasuguseid – ka 
„pahasid”.

Enamuse oma töövarju-
päevast veetsin ma büroos. 
Vandeadvokaat Sikut andis 
mulle lugemiseks ja tutvumi-
seks mitmeid juhtumeid. Lu-
gesin nii kiiruse ületamisega 
kui ka näiteks karmi kalla-
letungiga seotud menetlusi. 
Väga suur osa advokaadi 
tööst ongi paberite koostami-
ne. Tänapäeval lahendatakse 
järjest rohkem juhtumeid ja 
menetlusi vaid kirja teel ning 
Interneti vahendusel. Advo-
kaadid rääkisid mulle ka sel-
lest, kuidas raha võib teenida 
„suuga”, kuid on ka palju ad-
vokaate, kes kohtusse põhi-
mõtteliselt ei satugi.

Tööpäeva lõpul läksin ma 
advokaat Vello Sikutiga polit-
seisse. Advokaadi kaitsealu-
sele tehti ülekuulamist ning 
kuna tegu oli alaealisega, oli 
kaitsja kohalolek kohustuslik. 
Sellises olukorras pole kaits-
ja roll eriti suur. Kaitsja peab 
lihtsalt kindlustama selle, et 
kaitsealune mõistaks, mis 
paberitele ta alla kirjutab ja 
vajadusel kaitsealuse küsi-
mustele vastama ning teda 
aitama. Minu jaoks oli see 
põnev kogemus, kuna varem 
ma politseis käinud ei ole ning 
ülekuulamisel pole ma samuti 
viibinud.

Töövarjupäev on kõigi 
noorte jaoks väga tänuväärne 
ettevõtmine. Mina sain sellel 
päeval palju targemaks ning 
mõistan vähemalt advokaadi 
tööd ja funktsioone rohkem 
kui enne. Advokaatide tegut-
semist oli kõrvalt huvitav vaa-
data. Ma ei saa küll kindlalt 
väita, et nüüd on minu unistus 
advokaadi amet, kuid kui ma 
juura kasuks otsustan, siis 
nüüd tean, millega riskin.

Jaana Lints

12. klass

* Käisin töövarjupäeval 
firmas “Dag Reklaam”. „Dag 
Reklaam“ tegeleb peaae-
gu kõigi reklaamiviisidega: 
toodetakse T-särke, val-
gusreklaame ja ka autodele 
kleebitakse reklaami peale. 
Põhimõtteliselt: “Kui on telli-
mus, me teeme selle ära,” olid 
juhataja sõnad.

Oli tore päev ja sain teada 
palju uut. Sain ise proovida 
arvutis reklaame kujundada ja 
kleepse koorida: arvuti lõikas 
kujundi sisse ja mul tuli üleliig-
ne kleepsuosa ära katkuda.

Olin seal kella 8.00st 
16.00ni ja tutvusin toredate 
inimestega.

Töövarjupäev on kogemus 
omaette. Neile, kes ei ole kui-
gi kindlad oma ameti valikus, 
soovitan oma mõtet kontrolli-
da ja kasutada töövarjupäeva 
võimalusi. Arvan, et töövarju-
päev ei tohiks olla vaid aastas 
korra ja peaks toimuma vähe-
malt 2-3 korda aastas, sest nii 
on võimalik mitme ala telgita-
guseid kaeda.

Töövarjupäev andis mulle 
ainult positiivse kogemuse ja 
ma ei kahetse selles osale-
mist üldse.

Marten Rohelpuu 

10. klass

* Minu tööpäev firma ju-
hina algas kell 9.00 Viljandis 
MTV Betoonis. Oma varju-
tajat ootasin tema kabinetis. 
Vahepeal jõudis sinna ka tul-
la üks müügimees, kes asus 
samuti MTV Betooni juhatajat 
ootama. Priit, kes oli minu var-
jutajaks, tegeles kõigepealt 
müügimehega. Müügimehe 
lahkudes saime me lähemalt 
tuttavamaks ja me läksime 
koos sekretäriga arvutist pilte 
printima. Nimelt oli ühe Pärnu 
objektiga probleeme, kuna 
ehituses esinesid mõned de-
fektid.

Kui see oli tehtud, viskasi-
me mantlid selga ja ta tutvus-
tas mulle oma firmat ja tegi 
väikese ringkäigu VMT Be-
tooni kompleksis. Ta tutvus-
tas mulle, kuidas ja kus kõik 
toimub ning seletas mulle mõ-
ned keerulisemad mõisted, 
mis tihti esinevad tema töös.

Seejärel me läksime tema 
kabineti, kus ta hakkas lä-
hemalt uurima Pärnu objekti 
pilte. Töömeeste kohvipausi 
ajal  kutsus ta kõik töömehed 
kokku ja nad arutasid ühes-
koos Pärnu objektil juhtunud 
vigadest. Töömehed tõid 
välja lahendusi, kuidas võiks 
asja parandada ja arutasid 
keerulisemate küsimuste üle. 
Kohvipaus läbi, tutvustas Priit 
mulle nende firma laborit, kus 
nad testisid betooni tugevust, 
vastpidavust jne. Mulle näida-
ti, kuidas testitakse betooni 
tugevust ja kuidas peab õige 
betoon lagunema. Samuti ja-
gati lahkelt mulle paar head 
tugeva betooni saladust.

Priidu kabinetis, kus ta pidi 
paar hinnapakkumist tegema, 
täitsin mina samal ajal töö-
lehte, mis koolist kaasa anti. 
Selle käigus ma sain firma 
juhtimisest palju targemaks, 
Priit seletas mulle väga üksik-
asjalikult, mis tähendab olla 
firma juht ja mida see nõuab. 
Vahepeal külastas meid ka 
üks müügimees, kes müüs 
betooniautosid.

Minu tööpäev lõppes pool 
kaks. Bussijaamas surusime 
Priiduga sõbralikult kätt ja ta 
andis mulle veel paar head 
näpunäidet elukutse valikul.

Valdo Aasaküla

11. klass

Varjud tööpostil

Käisime projektiga „Lu-
gemine on mõnus“ Rahu-
mäe Põhikoolis. Alguses tehti 
meile kooli peal ekskursioon. 
Kool oli väga ilus, käiksin ise 
ka seal, kui saaks. Meile näi-
dati kõiki klasse ja pikapäe-
varühma ruume. Ühes klassis 
kõik lapsed laulsid korraga 
nagu laulukoor. Pikapäeva 
ruumid olid ka väga ilusad. 
Seal oleks saanud mängida 
lauajalgpalli ja õhuhokit ning 
palju muudki. Peale ekskur-
siooni läksime sööma. Nen-
del seal on söömisskeem 
nagu Ameerikas, kõik võtsid 
toitu niipalju kui tahtsid ja va-
lisid ise koha, kus süüa.

Kui söödud, läksime saa-

li, et ette valmistada oma 
näidendit. Õnneks olime vii-
mased ja sain veel näidendi 
teksti korrata. Näidendiks 
pidi olema Eesti muinasjutt ja 
meie esitasime „Vaeslaps ja 
talutütar“. Kui tuli meie kord 
esineda, jooksime suure tuhi-
naga lava taha, aga kui näi-
dend algas, siis avastasime, 
et meil on pooled asjad maha 
jäänud. Vahepeal läks kõik 
sassi ka ja näidendi lõpupoo-
le otsiti veel saalist meie asju. 
Meil oli väga naljakas.

Peale näidendit toimus 
viktoriin. Tõmmati loosi ja 
väikese sohiga sain mina 
number kolme, mitte ei ha-
kanud võtma suvalist numb-

rit. Numbrite järgi jagati meid 
võistkondadesse. Viktoriin 
meeldis mulle, kuna sealgi 
sai nalja ja pealekauba olime 
targad. Küsiti igasuguseid eri-
nevaid asju. Üks ülesanne oli 
näiteks selline, et tuli vanasõ-
nasse kirjutada puuduv sõna. 
Lause oli: „… on raske“. Meie 
kirjutasime „Elu on raske“.

Pärast viktoriini tuli toolid 
uuesti korralikuks panna, et 
vaadata ja kuulata, kuidas 
Raivo Järvi joonistab ja ju-
tustab. Tema muinasjutt oli 
väga tore. Kui jutt otsa sai, 
oli vaba aeg ja saime hakata 
koju sõitma.

Erki-Henri Meerbach

7. klass

LOM- „Lugeda on mõ-

nus“.

Võhma Gümnaasiumi 
õpilased võtavad selle va-
bariikliku projekti tööst osa 
viiendat aastat. Projektis 
osalemine tähendab seda, et 
õpilased saavad loetud raa-
matuid kommenteerida In-
terneti vahendusel, kirjutada 
järjejuttu, valmistuda ühisteks 
kokkutulekuteks kaks korda 
aastas ning käia koos teatris, 
et kirjandusteose põhjal teh-
tud lavastust vaadata. Sellel 
õppeaastal osalevad projek-
tis C. R. Jakobsoni nimeline 
Gümnaasium, Kadrina Kesk-

kool, Kilingi-Nõmme Güm-
naasium, Laagri Kool, Põlva 
Ühisgümnaasium, Rakke 
Gümnaasium, Tallinna Heleni 
Kool, Tallinna Nõmme Güm-
naasium, Tallinna Rahumäe 
Põhikool, Tallinna Õismäe 
Vene Lütseum, Tartu Hiie 
Kool, Tõrva Gümnaasium. 
Kes soovib rohkem teada 
saada, võib vaadata aadres-
sil http://www.lom.edu.ee.

Meie koolist osalevad 
selle projekti töös 6. klassist 
Hanna Kata Norma, Gesiine 
Tiko, Kristiina Orgusaar, 
Agnes Alas, Viktoria Kirpu, 
Nuppu Mattila ja 7. klassist 

Andris Sild, Raido Remmer, 
Erki-Henri Meerbach, Kristi 
Vendelin, Gea Rumjantseva, 
Triin Lepp.

Projekti töös osalemist 
jätkavad ka kaks 10. klassi 
õpilast – Teele Toots ja Maria 
Gertsjak.

Selle õppeaasta esimene 
kokkusaamine toimus Tal-
linnas Rahumäe Põhikoolis. 
Teemaks oli „Eesti 90“. Kodu-
tööks oli ühe eesti muinasjutu 
põhjal tehtud näidendi lavas-
tamine.

Kairi Ibrus

Eesti keele ja 

kirjanduse õpetaja

26. novembril tähistati 
Võhma Gümnaasiumis järje-
kordset kodanikupäeva. See 
päev on pühendatud Eesti 
kodanikule, tema õigustele ja 
kohustustele. Eesmärgiks on 
teadvustada kodanikustaa-
tust ja ühtlasi tõsta kodaniku-
uhkust.

Üheks viisiks, kuidas 
koolis kodanikupäeva tähis-
tada, on õpilaste kohtumised 
inimestega, keda rahvas on 
otseselt või kaudselt valinud 
oma huvide eest seisma 
ja meie kõigi ühist heaolu 
edendama. Tänavusel koda-
nikupäeval kohtusid Võhma 
Gümnaasiumi 9.–12. klassi 
õpilased kultuurimajas Võh-
ma linnapea Avo Põdraga. 
Üritusel osalesid ka abilinna-
pea Aare Järvik ja volikogu 

esimees Leida Kuld, kes va-
jadusel täiendasid ja täpsus-
tasid linnapea juttu.

Esmalt tutvustas linnapea 
noortele omavalitsuse peami-
si ülesandeid. Edasi läks jutt 
konkreetselt Võhma linnava-
litsuse tegemistele. Õpilased 
said infot nii selle kohta, mida 
linnavalitus on viimaste aas-
tate jooksul ära teinud kui ka 
tulevikuplaanide kohta. Pike-
malt käsitles linnapea kooli 
spordikompleksi renoveeri-
mise ja laululava ehitusega 
seonduvat. Õpilastel oli see-
juures ka võimalus esitada 
küsimusi ja teha omapoolseid 
ettepanekuid.

Linnapea sõnum noortele 
oli see, et Võhma elukeskkon-
na kvaliteet sõltub ka meist 
igaühest endast. Anonüümne 

sõim interneti kommentaari-
des midagi ei muuda. Kui on 
mõtteid ja ettepanekuid, mida 
saaks Võhmas paremini teha, 
jaga neid linnavalitsusega. 
Võimalusel tee ka ise midagi 
ära. Teata julgelt kasvõi nen-
dest isikutest, kes ei pea lugu 
meie ühisvarast. Lõhutud 
asjade parandamiseks või 
uuendamiseks kulunud raha 
arvelt jääb alati midagi uut ja 
olulist tegemata. Kui on küsi-
musi, julge ka neid linnavalit-
susele esitada.

Volikogu esimees kutsus 
üles uuesti elu sisse puhuma 
noortevolikogu tööle.

Valdis Naaber

ajaloo ja 

ühiskonnaõpetuse 

õpetaja

Minu muljed LOM-ist

LOM-ikad Tallinnas

Kodanikupäev

24. novembril oli koo-
li fuajees äkitselt pillilugu ja 
kadrilaulu kuulda, kaugelt 
Mänguveskilt olid külla saa-
bunud heledaisse rõivaisse 
mässitud kadrid. Ei läinud-
ki kaua, kui ka omad kadrid 

välja ilmusid ning koos hakati 
laule laulma, jalga keerutama 
ja juttu vestma.

Tantsiti ja lauldi seni, kuni 
enam varbad ei valutanud ja 
küüned ei külmetanud ning 
siis oligi aeg kadridel jälle 

teele asuda, enne minekut 
visati veel tuppa kõiksugu 
paremat õnne ning kaasa 
võeti parimad tänud ja kotike 
maiust!

Riine Ant

huvijuht

Kadrid käisid külas!
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Ko²likoormat toimetasid Olavi Koplik, Marten 

Rohelpuu, Marju Roosileht ja Riine Ant („Kroonika-eri“)

VABANDUS

Ko²likoorma toimetajad vabandavad kõigi ees, keda ar-
tikkel “Kas koolis tegutsevad terroristid?“ riivas! Edaspidi 
hoiame sõrme seaduseraamatu vahel ja hoidume eksimast 
ka hea tava reeglite vastu.

Baltimaade karikavõistlus-
tel osalesid Võhma poistest 
Sander Vinter ja Andrei Bõkov. 
Edukaim neist oli Sander, kes 
kehakaalus -29 kg saavutas 
teise koha. Kehakaalus -35 
kg saavutas Andrei viienda 
koha. Täiskasvanute vanu-
seklassis oli Indrek Kiik teine, 
samas alistas ta Eesti-Soo-
me maavõistluste võitja Juha 
Matti Einola. Finaalis tuli tal 
punktidega alla vanduda klubi-
kaaslasele Ragnar Kaasikule, 
kusjuures Eesti-Soome maa-
võistlustel vandus Kaasik alla 
just Einolale.

Nädal hiljem toimusid Põlt-
samaal Eesti meistrivõistlused 
vabamaadluses. Võhma edu-
kamad sportlased tulid sealt 
tagasi medalitega. Nimelt  ke-
hakaalus -63 kg saavutas And-
res Kreitsman 17 osaleja seas 

teise koha ja kehakaalus -73 kg 
tuli kolmandaks Alo Grenman, 
Tema kaalukategoorias oli 12 
võistlejat.

6. detsembril toimusid Vil-
jandis Martin Kleini mälestus-
võistlused vabamaadluses. 
Sellel võistlusel osalesid noo-
remad maadlejad, kellest edu-
kaim oli Karl Taškin, olles oma 
kehakaalu kolmas. Timo Roosi 
ja Ragnar Ploom olid viien-
dad oma kaalukategooriates, 
vennad Rauno ja Raiko Valo 
seitsmendad. Võhma poistest 
esinesid veel Rainer Valo ja 
Sander Vinter, kel sellel võist-
lusel nii hästi ei läinud.

Panen poistele südamele, 
et treeningul on vaja tõsisemat 
suhtumist ja siis on ka tulemu-
sed kiiremad tulema.

Peeter Püvi

treener

SPORDIST

14. novembril 2008 toimu-
sid Viljandi Kaare Koolis Vil-
jandi maakonna noorte 2008. 
aasta meistrivõistlused males 
ja kabes. Kahjuks esindasin sel 
korral ainsana Võhma Güm-
naasiumi, kuna juhendid saa-
busid liialt hilja ning võistkon-
na kokku saamiseks jäi aega 
väheks. Samal ajal toimus ka 
koolis suur üritus, millega olid 
paljud hõivatud.

Algul taheti male ja kabe 
võistlus samaaegselt teha, aga 
kuna olen nüüd teist aastat 
omas vanuses kabe meister 
ja mitmekordne malemeister, 
siis tahtsin loomulikult mõle-
mat tiitlit kaitsta. Rääkisime 
korraldajaga ning ta oli nõus 
korraldama enne kabe ja siis 
male turniiri, kuna peale minu 
on veel palju mängijaid, kes 
mängivad mõlemat.

Kabe- ja maleturniiril oli 
kaks vanuserühma: 1.-6. klass 
ja 7.-12. klass. Poisid ja tüdru-
kud mängisid koos ning hiljem 
autasustamisel võeti parimad 
eraldi välja. Nooremas rühmas 
oli üle 20 ja vanemas üle 14 
osaleja.

Kabes sain seitsmest või-
malikust punktist 5,5 punkti. 
Pean tunnistama, et kui olek-
sin teadnud rohkem reegleid, 

oleksin veel ühe punkti saa-
nud, sest esimeses voorus 
kaotasin vaid tänu sellele, et 
pole kunagi kabe trenni saanud 
ning seega tean ka väheseid 
reegleid. Oma tulemusega jäin 
väga rahule, sest 7.-12. klassi 
tüdrukute arvestuses sain esi-
mese koha ja üldarvestuses 
jäin teiseks.

Males toimus planeeritust 
seitsmest voorust ainult viis, 
kuna võistlus kestis kauem, 
kui planeeritud ning me pidime 
ruumid vabastama. Sain viiest 
punktist 4. Algul mängisime 
ilma kellata, aga kuna tahe-
ti, et kiirelt lõpetaksime, siis 
pandi meile kellad ning ajaks 
oli kolmandas voorus 10+10 
minutit ja neljandas voorus 
5+5 minutit. 7.-12. klassi tüdru-
kute arvestuses sain esimese 
koha ning üldarvestuses jäin 
teiseks.

Loodan, et järgmisel aastal 
saame ka Võhmast suurema 
võistkonna kokku ning enne 
seda loodan, et koolis toimuks 
koolisisesed male- ja kabetur-
niirid, et selgitada välja kooli 
parimad mängijad.

Teele Vahtra
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Võistlesin kabes ja males

Kaks medalit Eesti 
Meistrivõistlustelt vabamaadluses

Kaneel on maitseaine 
(vürts), mida saadakse teatud 
kaneelipuu liikide kuivatatud 
sisekoorest ehk aluskoorest.

Kaneeli ajalugu

Kaneel on üks vanemaid 
vürtse. Ta on tuntud iidsest 
ajast. Seda mainitakse Vana-
Hiinas vürtsina kasutatud 
juba umbes 2800 eKr keiser 
Shennongi vürtside raama-
tus. Vana-Egiptuses kasutati 
kaneeli lõhnaainena. Vana-
ajal oli kaneel nii hinnatud, et 
teda peeti sobivaks kingitu-
seks valitsejatele.

Kaneeli mainivad ka He-
rodotos ja teised antiikkirjani-
kud. Vana-Kreekas kasutati 
kaneeli juba 400 eKr.

16.-18. sajandi Euroopas 
oli kaneel üks eriti kallihinna-
listest vürtsidest. Kaupmees 
Anton Fugger põletas 1530 
Karl V võlatähti tolle silme 
ees kaneelikangide tules, 
demonstreerides nõnda oma 
rikkust.

Alates 1580 oli Tseilon 
portugallaste ülemvõimu all 
ning nende käes oli kanee-
likaubanduse monopol. Nad 
nõudsid saarelt andamina 
125 tonni kaneeli aastas. 
Tseiloni kuningas Kandy kut-
sus appi hollandlased. Nõn-
da läks kaneelimonopol hol-
landlaste kätte. 1765 hakati 
Tseilonil esimest korda ka-
neeli kultuurtaimena kasva-
tama. Aastal 1796 vallutasid 

saare inglased. Kaneelikau-
banduse monopol läks nüüd 
inglastele, kuni hollandlased 
hakkasid Indoneesiasse ka-
neeliistandusi rajama. Sest 
ajast ekspordib Indoneesia 
umbes 8000 tonni kaneeli 
aastas.

Kaneeli saamine

Tseiloni kaneelipuu koo-
rest tehakse kaneelikange. 
Korjamine toimub vihmape-
rioodil, mil koor kergesti oksa 
küljest lahti tuleb. Äravõetud 
koor seotakse kimpudesse 
ning jäetakse 1-2 päevaks 
mattide alla fermenteeruma. 
Seejärel eraldatakse koore 
sise- ja väliskiht ja lastakse 
puhastatud koorel päikese 
käes kuivades rulli tõmbuda 
(või on see juba ise rulli tõm-
bunud). Kuivamisel omandab 
kaneel tüüpilise kollakas-
pruuni värvi. Mitu sellist rulli 
lükatakse üksteise sisse, nii 
et nad moodustavad kanee-
likangi.

Parim kaneel tuleb Sri 
Lankalt, kuid tseiloni kanee-
lipuud kasvatatakse ka Jaa-
val, Sumatral, Lääne-Indias, 
Brasiilias ja Egiptuses.

Omadused

Kaneel on väga aromaat-
ne ja peene, veidi magusa 
maitsega, kuid samal ajal ka 
mõrkjas. Parima kvaliteedi-
ga on rullikeeratud paberit 
meenutavad heledad kangid. 

Mida õhem on koor, seda 
peenem on kaneeli maitse.

Kaneeli kvaliteeti hinna-
takse spetsiaalse mõõtühi-
kuga ekelle. Parima kaneeli 
hinne on 00000. Mida vähem 
nulle, seda kehvem kvaliteet.

Ostmine ja säilitamine

Kaneeli müüakse kas 
koorepulgakestena või pulb-
riks jahvatatuna, mõnikord 
ka suhkruga segatult. Ka-
neelipulber on hinnalisem 
kui -kangid. Mõlemaid tuleb 
säilitada õhukindlalt suletuna 
jahedas ja pimedas kohas.

Kasutamine

Kaneeli kasutusvaldkond 
on väga lai. Sellega maitses-
tatakse magustoite, küpseti-
si, kooke, šokolaaditooteid, 
puuviljamahlu, hõõgveini, 
teed ja mett.

Kaneeli tarvitamine on 
eriti levinud riisipudru, man-
napudru, rabarberikisselli, 
küpseõunte ja mitmesuguste 
küpsetiste juures.

Asendamatu on kaneeli 
õunaroogade maitsestajana, 
kaneelikoort võib tihti leida 
ka marinaadidest. Idamaises 
köögis lisatakse kaneeli ka 
liha- ja kalaroogadele, pilafile 
ja karrile.

Kaneelijäätmetest valmis-
tatavat kaneeliõli kasutatak-
se paljude likööride aroma-
tiseerijana ning lõhnaainena 
parfüümide valmistamisel. 
Kaneeliõli kuulub ka koola-
jookide, limonaadide ja näri-
miskummi koostisesse.

Samuti kuulub kaneeli 
lahutamatu osana piparkoo-
gi- ning hõõgveinivürtsi koos-
tisesse.

Hollandis armastavad 

lapsed sooja riisi või, suhkru 
ja kaneeliga.

Ammustel aegadel leidis 
kaneel kasutamist armujooki-
des ning parfüümina.

Paiguti kasutatakse ka-
neelilehti samamoodi nagu 
loorberilehti.

Raviomadused

Kaneeli raviomadusi kiitis 
juba Hippokrates 2500 aastat 
tagasi. Kaneeliõli on eeterlik 
õli. Ta mõjub tugeva antisep-
tikumina, soojendab kogu 
keha ning stimuleerib süda-
metegevust ja vereringet. 
Teda on kunagi peetud kül-
metusevastaseks ravimiks.

On leitud, et pool teelusi-
katäit kaneeli päevas alandab 
tunduvalt suhkrutõbiste vere-
suhkru taset. Toime avaldub 
ka kaneeli leotamisel tees 
ning ka mittesuhkurtõbis-
tel. Toimeaineks on MHCP 
(metüülhüdroksü-halkoon-
polümeer), mis toimib insuliini 
taoliselt, soodustades suhkru 
omastamist rakkude poolt.

Teise tüübi diabeethaige-
tega tehtud katsetes ilmnes, 
et nendel, kes võtsid päevas 
sisse mõne grammi kaneeli, 
oli veresuhkur 20% mada-
lam kui kontrollrühmal. Osalt 
koguni haiguse sümptoomid 
kadusid. Kaneeliravi lõpeta-
misel tulid kaebused kohe 
tagasi.

Peale selle vähendab 
MHCP rasva- ja kolesterooli-
sisaldust veres.

Kaneeli ravimina nime-
tatakse ladina keeles Cortex 
Cinnamoni ‘kaneelikoor’.

Teele Vahtra
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LOODUSNURK

Kaneel

Vaikne talveõhtu ootab lund,
pilved kogunevad taevalael.
Seisata. On küünlavalgustund,
enesesse vaatamise aeg.
(V. Osila)

Üks aasta on jälle möödas. 
Käes on advendiaeg. Aeg sei-
satada ja mõelda, mida olen 
teinud head ja milline on olnud 
minu jaoks möödunud aasta.

Minul seostub möödunud 
aastaga kolm suuremat muret: 
inimeste omavahelised suhted 
ja empaatiavõime ning güm-
naasiumi säilimine.

Inimestel on kiire. Kiirus-
tame tööle, kooli, lasteaeda, 
poodi, koju… Meil ei ole aega 
märgata inimest enda kõrval ja 
kuulata tema muret. Vanemad 
ostavad lastele küll uusi asju, 
aga rahaga ei saa asendada 
koosveedetud aega.

Millal Sa rääkisid oma lap-
sega silmast silma ja südamest 
südamesse? Kuulasid mitte ai-
nult seda, mida ta ütles, vaid 
ka seda, mille ütlemata jättis.

Miks tuleb laps oma muret 
kurtma kooli ja õpetaja kaudu 
jõuab probleem pereni? Meie 
lastel on küll palju asju, kuid 
kas nad on ka õnnelikud?

Aastalõpu saginas võiksi-
me püüda vastata neile küsi-
mustele. Mõelda rohkem oma 
kallitele lähedastele, pühenda-
da neile rohkem aega, tunda 
huvi, millega nad tegelevad, 
mida mõtlevad  ja kes on nen-
de sõbrad. Kuulata neid ja kal-
listada. Anda neile teada, et 
neid armastatakse.

Möödunud aastal oli ja on 
jätkuvalt üheks kuumaks tee-

maks gümnaasium. Arutatakse 
ja oletatakse, millised koolid ja 
millal kinni pannakse.

Kallid inimesed! Meie kooli 
ja ka meie linna käekäik sõltub 
kõige rohkem meist endist.

Meil on küll väike güm-
naasium, aga meil on tublid 
õpetajad ja tublid õpilased. 
Meie väike kool annab lastele 
laiapõhjalise hariduse ja ise-
seisva töö oskused. Hariduse, 
mis võiks olla baasiks õpingute 
jätkamisel erinevates kõrg-
koolides ja ka kutseõppes. Me 
oleme üks väheseid gümnaa-
siume, kus kõigil gümnasisti-
del on võimalik õppida nelja 
võõrkeelt, lisaks matemaatikat, 
loodusaineid ja majandust.

Kui meie lapsed soovivad 
õppida ja teha seda just meie 
koolis ning õpetajad ja vane-
mad toetavad seda soovi, siis 
on meie kool ka jätkusuutlik. 
Meie ise peame oma kooli ja 
linna armastama, siis teevad 
seda ka teised. Me oleme täp-
selt nii väikesed ja viletsad või 
suured ja tugevad kui me ise 
mõtleme ja ka teistele näidata 
suudame.

Mul ei ole mitte midagi 
põhikooli ja gümnaasiumi la-
hutamise vastu. Olen ka ise 
õppinud koolis, kus olid ainult 
gümnaasiumiklassid. See oli 
huvitav, aga raske. Raske eel-
kõige selle poolest, et meie 
õpetajad ei teadnud meie taus-
ta ja seda, mida ja kuidas oli-
me varem õppinud.

Need, kes ei harjunud, lah-
kusid. Tugevamad said hakka-
ma.

Arvestades praegust ma-
janduslikku olukorda, infra-
struktuuri, bussiliiklust, kutse-
koolide väikest erialavalikut 
põhikooli lõpetajale ja paljude 
kodude sotsiaalset tausta, 
olen aga seda meelt, et väi-
kesed gümnaasiumid peavad 
säilima. Säilima niikaua, kuni 
kõigil lastel on võimalik sõita 
kooli, kus nad saavad õppida 
just seda eriala, millega nad 
tahavad tulevikus tegelda. Me 
ei tohi maalastelt võtta ära või-
malust õppida ja teha valikuid.

Ma tahaksin tänada möö-
dunud aasta eest kõiki meie 
kooli õpilasi, õpetajaid ja va-
nemaid. Kõiki inimesi, kes on 
meid aidanud ja toetanud.

Oled suur või oled väike, 
alati on tore kuuse alt oma ni-
mega kingipakk leida. Mina ni-
mesid nimetama ei hakka, sest 
loetelu tuleks liiga pikk. Aga ta-
han Teile kõigile soovida asju, 
mis ei maksa palju ja mida ei 
saa osta poest:

Aega – leia alati aega oma 
lähedaste jaoks. Kuula seda, 
mida nad räägivad ja ka seda, 
mille jätavad ütlemata.

Lähedust – ole helde ja-
gama silitusi, kallistusi ja suud-
lusi. Näita, et sa hoolid sulle 
kallitest inimestest.

Sõnu – märka head ja ära 
kunagi jäta häid sõnu ütlema-
ta. Äkki sulle ei antagi teist või-
malust.

Tegusid – iga päev, kui 
tõused, tee midagi head. Kui 
me kõik igal päeval ühe hea-
teo teeme, siis kokku koguneb 
neid tegusid suur hulk ja see 
muudab kogu meie ümbrus-
konna paremaks.

Rõõmu – jaga nalju, head 
tuju, naeratusi ja rõõmsaid 
uudiseid.

Suur tänu möödunud aas-
ta eest, koostöö ja toetuse eest 
ning rahulikku jõuluaega meile 
kõigile!

Külli Saarnik

Võhma Gümnaasiumi 

Õigeid sõnu leida on raske…
Koolis võib üsna tih-

ti kuulda suure vahetunni 
ajal teadet: ”Õpilasesindu-
se koosolek”. Kuid kuna 
enamus õpilasi sellest osa 
ei saa võtta, võib jääda ka 
paljudele teadmatuks, mida 
seal täpselt tehakse.

Õpilasesindusse kuulu-
vad klasside klassivanemad 
ning gümnaasiumiastmes 
ka kaks klassivanema abi. 
Lisaks võtab koosolekutest 
osa huvijuht.

Õpilasesinduses rää-
gitakse tulevastest koo-
liüritustest ja plaanidest. 
Näiteks korraldas just õpi-
lasesindus hiljuti toimunud 
õpilaspresidendi valimised 
ning vastuvõtu. Esindus 
planeerib praegu ka tule-
vaid jõulupidusid.

Olavi Koplik

10. klass

Õpilasesindus – Mis see on?
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1920. aastaid Võhma Ma-
jandusühisuses iseloomustas 
põhiliselt kasvav edukus. Kii-
relt kasvas 1921. a asutatud 
põllusaaduste osakonna te-
gevus, kus läbimüük nii 1921. 
aastal kui ka 1922. aastal oli 
suurem kui peakaupluses. 
Korteritingimuste parandami-
seks ehitati osakonna tööta-
jatele uus kahekordne elamu. 
1922. a lahkub oma ametiko-
halt senine juhatuse esimees 
Jaan Ilves, tema asemele 
valiti juhatusse Jüri Vain. Üht-
lasi täiendati juhatuse arvulist 
koosseisu ühe liikme võrra, 
kelleks valiti Jaan Põdra. Ühi-
suse ärijuhiks ja peakaupluse 
juhatajaks oli endine era-
kaupmees Mihkel Kuldkepp. 
Tal ei olnud küll ühiskaupluse 
ärijuhi ettevalmistust, kuid tal 
oli ostjaskonna usaldus ja ta 
aitas alati kaasa uuenduste 
läbiviimisele. Ühingu juhatus 
ei jäänud mitte ainult oma põ-
hitegevuse – kaupade ostu ja 
müügi juurde, vaid aitas igati 

kaasa ümbruskonna elu aren-
gule. Nii kirjutab ajaleht „OMA 
MAA” 18. veebr 1926:

„Kõige suuremaks 
põllumajandusliste kursuste 
korraldaja Põhja-Viljandimaal 
on senini Võhma Majandus-
ühisus olnud. Tänavu aasta 
kulutas VMÜ umbes 20000 
marka kursuste toimepane-
miseks ja umbes sama palju 
on see asutus ka eelmistel 
aastatel kulutanud. Kõik need 
kursused olid kuulajatele 
maksuta. Õpetust anti põllu-

töös, taimekasvatuses, maa-
paranduses, karjakasvatuses 
jne. Seitsmepäevalised kur-
sused toimusid Pällastveres, 
Rutikveres, Adaveres, 
Kotsamaal ja Veneveres.”

Kõo vallavalitsuselt võe-
ti ühisuse kätte riigiviinapoe 
pidamine ja selle tulud maksti 
Võhma rahvamaja ehitamise 
fondi. Osteti maaomanik Pee-
ter Kukelt 3-4 vakamaa suu-
rune krunt, et tulevikus sinna 
eksporttapamaja ehitada.

1924. a kevadel avati Ka-

bala harukauplus, kaupluse 
juhatajaks valiti Peet Piigard. 
1927. a sündmustest tuleb 
märkida juhatuseliikme Alek-
sander Roosilehe peakoos-
oleku otsusel ja peakaupluse 
senise ärijuhi Mihkel Kuldkepi 
lahkumine surma läbi.

1928. a ehitati ühisuse ai-
tade juurde raudteeharu ning 
seati sisse elektrivalgustus nii 
kaupluse ruumidesse kui ka 
töötajate elukorteritesse.

Eksporttapamaja ehita-
mine Võhmasse tõi murran-
gulise pöörde Võhma Majan-
dusühisuse elus, sest langes 
põllusaaduste ostu-müügi 
osakonnalt ära see ülesanne, 
milleks ta oli ellu kutsutud. 
1930. a põllusaaduste osa-
kond lõpetas oma tegevuse.

1. märtsil 1929. a lahkub 
juhatuse liige Jaan Põdra, 
teda asendab Mart Arro, as-
jaajajaks kutsutakse Karl Ma-
sing. Uueks juhatuse liikmeks 
valitakse Johannes Erik.

1929. aasta oli Võhma 
Majandusühisusele veel võrd-
lemisi edukas, kuigi viimastel 
kuudel oli tunda ka juba lähe-
neva majanduskriisi mõju.

(järgneb järgmises linna-
lehes)

Endel Rõuk

Mõned andmed ühisuse tegevusest:

Kaubamüük
Aasta Liikmete arv Kauplustes Põllusaaduste osakonnas
1921 308 18 504 704 marka 19 094 557 marka
1922 402 27 464 955 marka 27 556 234 marka
1924 535 82 788 028 marka 15 020 854 marka
1926 567 76 800 453 marka 26 887 536 marka
1928 512 1 045 179 krooni 331 147 krooni

Kilde Võhma ühiskaubanduse ajaloost

Võhma Majandusühisuse töötajate elamu ja laoruumid Võh-
mas /Hooned on II maailmasõja ajal hävinud/.

15. novembril toimusid 
EMSL Jõud noorte võistkondli-
kud meistrivõistlused. Võhmast 
osalesid paljud mängijad ning 
tõid häid tulemusi. Julia Kirpu 
oli võistkonnas Viljandi pois-
te Sten Saaremäe ning Mart 
Särjega ning nad saavutasid 
oma vanuseklassis neljan-
da koha. Viktoria Kirpu, Siim 
Vingissar ning Karmo Ilmjärv 
said oma vanuses teise koha. 
Mart Vingissar oli võistkonnas 
Suure-Jaani tüdruku Getter 
Eltermaaga ning Viljandi poisi 
Rivo Saaremäega ning nad 
saavutasid oma vanuses esi-
mese koha.

16. novembril toimus ko-
halik seeriavõistlus „Balti Tee-
mant 2009”. Nagu tavaliselt 
osalesid ka võhmakad. Julia 
Kirpu saavutas viienda koha ja 
on nüüd on kokkuvõttes neljas. 
Tema vend Aleksandr Kirpu sai 
kaheksanda koha ja on kokku-
võttes seega seitsmes. Järg-
mise hea koha saavutanud 
võhmakas on Siim Vingissar 
– tema tuli 18. kohale ja on 
kokkuvõttes 13. Järgnevad 
Viktoria Kirpu – kokkuvõttes 

15., Targo Tiirmaa – kokkuvõt-
tes 16. ja Magnus Tiitus – kok-
kuvõttes 17. Järgmine etapp 
toimub 14. detsembril.

22. novembril toimusid üli-
õpilaste meistrivõitlused. Alek-
sandr Kirpu saavutas harrasta-
jate liigas kolmanda koha.

29. novembril leidis aset 
„Sakala” karikasarja kolmas 
etapp. Võhmakatest on hetkel 
kõige ees Julia Kirpu, kes on 
kokkuvõttes 18. Sel etapil sai 
ta 23. koha. Järgmine on Vikto-
ria Kirpu. Tema teenis 58. koha 
ja on kokkuvõttes 76.

Ka Suure-Jaani GP kol-
mandal etapil, mis toimus 
6. detsembril, olid võhmakad 
esindatud. Siim Vingissar tuli 
26. kohale ja on nüüd kokku-
võttes 23.

3.-7. detsember oli Julia 
Helsinkis Finlandia Openil. 
See on üks maailma lauatenni-
seliidu poolt korraldatud karika-
sarja etappidest. Julia oli eesti 
naistest ainuke ning ta pääses 
maailmareitingusse.

Riina Aksenenko

SPORDIST

Lauatennise tulemusi

2008. aasta Eesti jalgpalli 
noorte meistrivõistluse C1-C 
vanusegrupis osales Võhma 
gümnaasiumi meeskond väga 
edukalt, saavutades hinnatava 
4. koha. Jalgpallitreener Toivo 
Klampi hoolealuseid edestasid 
vaid Lõuna-Läänemaa, FC 
Elva ja Operi JK meeskonnad. 
Võhma poistest tahapoole jäid 
Martin Reimi JK, SK Tääksi, 
FC Valga Warrior, FC Tamsalu 
Los Toros, JK Dünamo ja Kal-
laste JK Maag Tammeka.

Nimetatud võistlustel oli 
resultatiivseim mängija 17 löö-
dud väravaga Karla Oder. Veel 

paistsid meie poistest silma 
Sten Maasalu, Rainer Kongas 
ja Jorgen Võsa.

Võhma gümnaasiumi jalg-
pallurid mängisid välja õiguse 
osaleda veel selle aasta lõpul 
Kalevi spordihallis toimuval 
traditsioonilisel aastalõputur-
niiril.

Võhma linnavalitsus ja 
spordiklubi Võhma hindavad 
poiste ja treener Toivo Klampi 
saavutust väga kõrgelt. Täna-
me Teid ja soovime head tree-
ninguindu ka uuel aastal.

SK Võhma

Noorte jalgpallist Võhmas

Algus lk 3

Lapsed on teed rulluisuta-
miseks kasutusele võtnud ja 
see kõik näitab, et sellist rull-
uiskudega ja ruladega sõitmi-
se kohta on Võhmas vaja.

2) Spordivõimaluste mit-
mekesistamiseks on valmi-
nud kooli juures uus korv-
palliväljak, mida kasutatakse 
aktiivselt.

10. Jätkame kanalisat-

siooni- ja veetrasside uuen-

damist ning pikendamist, 

rekonstrueerime linna vee-

haarde Pargi tänaval.

1) Tallinna tn lõunapool-
sesse ossa on paigaldatud 
kanalisatsiooni ja veetrass 
2008. a suvel.

2) 2008. a suvel valmis 
Pargi tn veehaarde rekonst-
rueerimine, millega viidi vee 
floorisisaldus nõuetega vas-
tavusse.

3) Vee- ja kanalisatsioo-
nitrasside rajamiseks linna 
põhjaossa saime KIK-ist ra-
hataotluse peale 10 miljonit 
kr; töö läheb käiku 2009. a 
kevadel. (KOV osalus 2 mil-
jonit kr).

11.Arendame linnas kor-

raldatud jäätmeveo süstee-

mi, ehitame jäätmejaama.

1) Võhma linnavalitsusel 
on AS Väätsa Prügilaga jäät-
meveo leping, linnaelanikel 
on muretsetud prügikastid, 
suurtel kortermajadel majade 
juures, tühjendamine toimub 
graafiku alusel, vedajaks on 
AS CLENAWAY.

AS Võhma ELKO juures 
ohtlike jäätmete kogumise 
koht.

Paigaldatud on 5 vanapa-
beri ja papi, 4 pakenditaara 
kogumise konteinerit.

2) jäätmejaama projektee-
rimine käib, sellega tegeleb 
Kesk-Eesti Jäätmejaam, ehi-
tamine läheb käiku 2009. a. 
(maksumus 4 miljonit kr + 
omaosalus 400000 kr).

12. Ehitame gümnaa-

siumi õpilaskodu 2007. a 

jätkame koolihoone reno-

veerimist.

1) Gümnaasiumi õpilasko-
du valmis 2007. a (1,5 miljonit 
kr).

2) 2007. a renoveeriti 
Võhma gümnaasiumis kütte-
süsteem (2 miljonit kr).

3) avati uus arvutiklass 
kaasaegse sisustusega.

4) remonditi klassiruu-
me, renoveeriti gümnaasiumi 
söökla ja köögiruum.

5) paigaldati osaliselt au-
tomaatne tulekahjusüsteem.

6) pööningu ja vihmavee-
torude soojustus.

7) vahetati talveaia katus.
8) gümnaasiumi spordi-

kompleksi renoveerimine jääb 
2009. a., EL projekti rahad on 
peale tulnud 7 miljonit kr, sel-
lest KOV osalus 1,7 miljonit kr.

13. Viime lõpule lasteaia 

renoveerimise.

1) kahe rühmaruumi reno-
veerimine 2007. a.

2) lasteaia õue välisval-
gustus.

3) automaatne tulekahju 
signalisatsiooni süsteem.

4) soojatrassi renoveeri-
mine 2008. a.(300000 kr).

5) lasteaia piirdeaia vahe-
tamine (300000 kr) KOV, pro-
jekt Hasartmängu Nõukogu.

14. Edendame kultuu-

rielu seltside, ringide ning 

muusika- ja kunstikollektii-

vide kaudu.

1) kultuurikeskuses toi-
muvad järgmised huviringid: 
koorilaul, ansamblid, tantsu-
ringid, võimlemisring, jooga, 
näiteringid, käsitööring jne.

Traditsiooniks on saanud 
seltskonnaõhtud, vastlapäe-
va, lastekaitsepäeva, jaani-
päeva tähistamine, Võhma 
linnapäevad ja Kesk-Eesti 
laat, 1. koolipäeva pidulik 
sündmus, ümber Võhma lin-
na jooks, eakate ja kihelkon-
napäev, jõulukuusel küünalde 
süütamine I advendi päeval, 

uusaasta vastuvõtt ilutulesti-
kuga.

2) Loodud on MTÜ spor-
diklubi, noorkotkaste rühm, 
hoogustuvad spordimängud, 
võistlused, tuletõrjealased 
õppused.

Tihenenud on sõprussuh-
ted Lätist Stende linnaga. 
Teostatud on ühiseid laagreid 
suvel, spordiüritusi, kultuuri ja 
hariduse vahetust.

Võhma linn ja Stende on 
seotud ühise EL projektiga, 
kus mõlemad linnad saavad 
ehitada laululava, koos sel-
lega tihenevad sõprussuhted 
veelgi enam.

15. Peame vajalikuks 

eelkutseõppe sisseviimist 

kooli. Täiskasvanutele 

täiendõppe võimalusi.

Täiskasvanutele on kor-
raldatud gümnaasiumi juures 
soome keele kursusi 2 aastal.

16. Väärtustame kodu-

linna ajalugu, teostame 

muuseumi väljaehitamist 

ja piirkondliku identiteedi 

säilitamisele suunatud selt-

side tegevust.

1) Töötab MTÜ Võhma Aja-
loo Sõprade Selts.

2) kohe 2008. a lõpus val-
mib ajaloomuuseumi ruumide 
väljaehitus koos keerdtrepiga 
tuletõrjetorni.

3) jätkatakse ühisteostusi 
Pilistvere kihelkonnaga. Igal 
aastal tähistatakse koos eakate 
ja Pilistvere kihelkonnapäeva.

4) Jätkatakse sõprussuh-
teid naabervaldadega.

17. Jätkame linna välisil-

met parandavaid aktsioone, 

rajame pargi Veski tänava 

äärde, teostame uuringuid 

paisjärve rajamise võimalik-

kuse kohta.

1) Iga-aastane hoogtöö-
päev maikuu algul, aktsiooni 
„Teeme ära” raames kodulinn 
korda.

2) Veski tn äärde on alusta-
tud pargi rajamisega.

3) rajatud on linna pargi-
teed ja valgustus.

4) teede äärde on pandud 
kolm istepinki ja paigaldatak-
se veel prügikastid (800000 
kr kokku).

18. Hoiame linna laste-

mänguväljakud korras.

1) 2007. a paigaldati uus 
liumägi.

2) pandi peale uus puu-
koore kate.

3) igal aastal vahetatakse 
liiva.

4) 2008. a paigaldati ved-
ruga part.

19. Jätkame linna spor-

dirajatiste arendamist, kaa-

sates selleks ka erasektori.

1) Rajatud on tervisera-
da.

2) korvpalliväljak - 0,5 mil-
jonit kr, osales MTÜ Spordi-
klubi oma jõududega.

3) Võhma gümnaasiumi 
spordihoone rekonstrueerimi-
seks tuli raha peale EL pro-
jektist ja omaosalus KOV-lt, 
töid alustatakse 2009. a ke-
vadel.

Linna laenukohustus 
2009. aastaks on 1 miljon 
krooni tagasimakseteks.

2012. a lõpeb laen SEB 
pangale, veel tasuda 2,6 mil-
jonit krooni.

2017.a lõpeb laen Rahan-
dusministeeriumile, veel ta-
suda 4,83 miljonit krooni.

Kokku laenu 7,43 miljonit 
krooni. Puhastatud eelarve 
laenukoormus 39% (seadu-
sega lubatud piir on 60% eel-
arvest).

2009. a investeeringute 
jaoks kulub raha 4,43 miljonit 
krooni.

Millest on sõltunud linna 
edukus?
1. Meil on tublid linnajuhid.
2. Linna huvidest sõltuv üks-

meelne koalitsioon voliko-
gus.

3. Hea koostöö linnavalitsuse 
ja linnarahvaga.

Leida Kuld

Võhma Linnavolikogu 

esimees

Soovime 
Teile ilusat 
aastavahetust ja 
sportlikku uut 
aastat!

SK Võhma

Hea Võhma rahvas!

26. detsembril kell 11.00 Võhma 
kaarhallis jõuluturniir meeste korvpallis

Osalevad: Võhma gümnaasiumi, 
Võhma linna, Põltsamaa ja 
Vastemõisa meeskonnad.
Ootame hulgaliselt pealtvaatajaid!

17. jaanuaril 
kell 11.00 toimub Võhmas 
Viljandimaa ja Jõgevamaa spordiveteranide 
sõpruskohtumine võrkpallis, lauatennises, 
kabes, males ja sportlikus bridžis.

Ootame hulgaliselt pealtvaatajaid!
Jälgige reklaami!
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Võhma Linnaleht nr. 

VASTUS:

________________________________________________

________________________________________________

________________________________________________

NIMI ja AADRESS:

________________________________________________

________________________________________________

________________________________________________   

Sünnipäevaks õnne helget,
terveks eluks päevi selgeid.
Naeratusi, rõõmsat meelt,
kindlaid käike eluteel!
Reibast, julget tegemist,
mitte nurgas tukkumist.
Palju pealehakkamist,
tervist kah on vaja vist!

Õnnitleme detsembrikuu

sünnipäevalapsi!

85 09.12  LAINE KIMMEL
83 12.12  ANDREI ILTŠENKO
81 28.12  HELJO PÕRK
80 10.12  ALMA LAUK
 12.12  LIIDIA ILTŠENKO
75 22.12  ELVI KLEMM
70 18.12  VILVE-REET RUDISSAAR
65 03.12  TIINA TAAL
 26.12  LEIDA KULD

Õnne LILJANE KABANEN

Ristsõna
Vastus tumedalt ääristatud ruutudes
Koostas Heino Laagus

Eelmises numbris ilmunud ristsõna vastuseks oli: ”Puupea 

on kaasasündinud protees”. Õigeid vastuseid laekus 24.
Loosiõnn naeratas Lea Avik’ule.
Õnnitleme võitjat ja ootame uusi lahendusi. Vastusekupongid 
palume tuua linnavalitsusse sekretäri kätte (samast saab 
kätte auhinna) või panna I korrusel asuvasse postkasti.

Võhma Linnaleht
Tiraaž 1000

Võhma Linnalehte esindab:
Angela Härm tel.  437 7228

Aadress:
Tallinna 15
70 603 Võhma

Küljendus ja trükk:
Vali Press OÜ
Põltsamaa, tel. 776 8870

20.detsember, L Laulame jõululaule. Algus kell 17.00
Noorteõhtu.

10.jaanuar, L Noorteõhtu. Algus kell 17.00
18.jaanuar, P Koguduse täiskogu koosolek 18.01 ja 

25.01 koos jumalateenistusega

Nõukogu valimised 18-25 jaanuar 2009

Kõik on kutsutud, kõik on oodatud. 
Pilistvere kogudus

PILISTVERE
KOGUDUSE
TEATED

Jumalateenistused Pilistvere kirikus 
igal pühapäeval kell 13.00

Iga kuu 1. pühapäeval on kaetud armulaud

Jõulu- ja aastalõputeenistused:
24. detsember, K Jõulujumalateenistus kell 13.00 ja 

kell 17.00
Teenistus Pilistvere hooldekodus 
kell 15.00

25. detsember, N Perejumalateenistus jõulunäidendiga
kell 13.00

31. detsember, K Aastalõpu jumalateenistus 
armulauaga kell 17.00
Teenib õp.emer. Vello Salum

Pilistvere kogudus tänab
koguduse liikmeid ning 

häid toetajaid.

Jumala õnnistust ja 
taevaisa hoidmist kõigile.
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Õnnitleme lapse sünni puhul!

Relly ja Hillar Jänes’el sündis 03. novembril
tütar JENNYFER

Merlin Vahtramäe’l ja Janari Järv’el sündis 
09. novembril poeg JARMIN

Geilin Šaluhhin’il ja Indrek Jermakov’il 
sündis 09. novembril poeg SANDRO

Jõulurõõmu, jõulurahu
nõnda palju, et ei mahu
südamesse vaikselt enam,
rõõmsalt laulab laste suu
(Astrid Reinla)

Kodusoojus toob jõulurahu hinge.
Lapselapse kallistus viib kogunenud 

pinged.
Küünlatule värelevas helgis
tihtipeale elu mõte selgib.

Lapsepõlve saanisõidu aisakella kaja,
tahaks veel kord kuulda vaiksel 

jõuluajal.

Rahulikku jõuluaega! 
Tugevat tervist ja õnne 
kodudesse ning 
soovide täitumist!

Võhma Linnavolikogu
Võhma Linnavalitsus

Jälle üks aasta kaob,
uus tasa uksele taob,
aitab taas elada, luua,
kaunist me ellu tuua.

Et rahu jääks alles
ja rõõmugi tuleks.
Käed hoiaksid Eestimaa leiba.
Et armastust tuleks
ja laulud ei sureks.
Tee koju võiks igaüks leida

LEIDA TAALMANN

25.03.1919 – 11.12.2008

Mälestame

Täname Võhma linnavalitsust ja 
kultuurikeskust magusa jõuluüllatuse eest!

Õpetaja Maarika, laululapsed ja nende vanemad

Eestimaa Rahvaliidu Võhma osakond


